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Roční kronikářský zápis za rok 2020 
obce Praha 21 - Újezd nad Lesy          

 
Motto: Ad futur memoriam-Pro paměť budoucích věků 

 
 

STATISTICKÉ ÚDAJE 
 
Počet obyvatel k 1. 1. 2020: 10860 
 
Sňatky: 41, Rozvody: 19, Narozeno: 103, Zemřelo:70, Přistěhovalí: 405, Vystěhovalí: 
379, Celkový přírůstek za rok: 59 obyvatel.   
 
Počet obyvatel k 31. 12. 2020: 10919 
 

ROK 2020 – SVĚT V SEVŘENÍ CORONAVIRU 
 
Koronavirus se objevil v čínském Wu-chanu zpočátku jako exotický vzdálený problém. 
Podle Světové zdravotnické organizace (WHO) svědčí všechny dostupné důkazy o 
tom, že za zdrojem koronaviru jsou netopýři z Číny. Pandemie zcela ochromila život 
na většině planety, zabíjela ve všech zemích, zastavila život i světovou ekonomiku a 
vyvolala nebývalé politické napětí a protesty lidí v ulicích. Nákaza měla globální roz-
sah, zasáhla 191 zemí a území a rozšířila se na všechny kontinenty včetně Antarktidy. 
Prvními ohnisky nákazy se po Číně staly Spojené státy a Evropa, kde první případy 
lékaři ohlásili  24.ledna ve Francii. Epicentrem nákazy se poté stala Latinská Amerika. 
Alarmující byla také situace v Indii, kde epidemie vrcholila v září. V souvislosti se šíře-
ním koronaviru vyhlásily evropské země řadu přísných opatření, včetně celostátních 
karantén, byly uzavřeny školy a obchody, zakázány veřejné akce a zaveden nouzový 
stav. Zrušena či odložena byla řada kulturních i společenských akcí.11. března pro-
hlašuje WHO nákazu za pandemii. Odloženy byly i olympijské hry v Tokiu. V Evropě, 
kde roste počet případů se zavádí povinné nošení roušek na veřejnosti. V Česku to 
začíná 12. března, kdy vláda vyhlásila nouzový stav. Později jsou v Paříži, Římě nebo 
Berlíně demonstrace proti maskám. Temný milník milionu mrtvých je překročen 28. 
září. V říjnu letí počty nakažených v Evropě opět vzhůru. V Česku onemocnělo do 
konce roku 740 481 obyvatel a zemřelo 11960 osob. Koncem roku se objevilo čás-
tečné světlo na konci tunelu a začíná očkování Počet případů nakažených ve světě 
právě dosahuje 50 milionů. V USA začíná očkování 14. prosince a v Evropě se rozbíhá 
v zemích EU 27. prosince.2020.  
 
Epidemie se podepsala i na spolkovém a kulturním životě našich občanů, pro-
tože řada našich tradičních akcí se neuskutečnila vůbec, nebo byla významně 
omezena kvůli vyhlašování nouzových stavů. Také výuka na téměř všech stup-
ních škol byla několikrát částečně, nebo úplně zastavena, nebo probíhala 
distanční formou z domova. 
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A jak probíhal covidový rok u nás na Úřadu MČ Praha 21? 
 
Po vyhlášení nouzového stavu vládou (12.3.2020) začal kolotoč, aby byl zajištěn chod 
úřadu i městské části za současné ochrany a potřeb zaměstnanců i pomoci našim 
občanům, kteří se začali obracet s žádostí o informace a pomoc právě na zaměst-
nance úřadu. Protože je Újezd nad Lesy i správním obvodem pro okolní menší měst-
ské části, Běchovice, Klánovice a Koloděje, obraceli se na naši radnici s dotazy i naši 
kolegové z těchto obcí. V orientaci v množství informací, které se valily ze všech stran 
velmi pomohlo operační středisko magistrátu, které nám průběžně od začátku posílalo 
důležité a ověřené informace. Poměrně rychle se podařilo zajistit pro zaměstnance 
roušky, dezinfekci a další ochranné prostředky, místní podnikatel vyrobil do dveří 
okénka a do kanceláře matriky přepážky. Po úřadu byly rozmístěny stojany s dezin-
fekcí a začaly se dělat porady na dálku, aby se omezilo osobní setkávání. Vyplatily se 
investice do IT vybavení, aby alespoň někteří zaměstnanci mohli pracovat z domova. 
Úřad se také angažoval v potravinové pomoci, šití roušek a jejich rozdávání spolu 
s dezinfekcí občanům zdarma. Byly vytvořeny letáčky pro seniory i další občany, spolu 
se zavedením telefonní linky, kam se mohli obrátit o pomoc. Pečovatelská služba fun-
govala v terénu bez větších omezení, stejně jako rozvoz obědů seniorům. I přes zru-
šení jarních i podzimních veřejných akcí, podařilo se připravit vítání občánků v parku 
před školou i podpůrnou sbírku pro „Světlušku“. Podařilo se také zvládnout dvoukové 
senátní volby, jejichž organizace byla extrémně náročná vzhledem k přísným hygie-
nickým opatřením. Za celý uplynulý rok patří velké poděkování všem zaměstnancům 
a zejména těm, kteří jsou v denním styku s veřejností. 
 
Podle údajů hygienické stanice hl. m. Prahy k 22.3.2021 o koronaviru v Praze 21, 
onemocnělo 2323 obyvatel, vyléčilo se 1978 a zemřelo 22. 
 
 

POČASÍ 
 
První měsíc letošního roku byl nejteplejší za dobu měření v Evropě i ve světě. 
Dramatická čísla potvrzují i čeští meteorologové, kteří hodnotí leden jako tep-
lotně nadnormální a srážkově silně podnormální. První letošní sněhový poprašek 
se objevil ráno 6. ledna. Pouze 5x klesla lednová teplota pod bod mrazu. Silný vítr 
s krátkou průtrží se prohnal obcí odpoledne 28. ledna. Déšť se v lednu objevil pouze 
3x. I celý únor byl abnormálně teplý. Další sněhový poprašek se objevil až 29.února. 
Silnější vichr se v únoru objevil 5x. V březnu pršelo 7x a pouze 3x klesla ještě ranní 
teplota pod bod mrazu. V dubnu pršelo 4x. V květnu pršelo 8x. V červnu prší 16x. První 
tropická teplota + 30ºC byla v sobotu 27.6. V červenci byly tropické teploty 3x a v srpnu 
dokonce 5x. V srpnu pršelo 11x. Ve středu 26.8. byl silný vichr a v sobotu 29.8. se 
přidala bouřka s deštěm. V září prší 8x. V říjnu prší 10 x. První mrazík se přihlásil 11. 
listopadu -1 ºC. První mokrý sníh napadl ve čtvrtek 3. prosince a vydržel dva dny. Silný 
vítr vál 6. prosince. Vánoce byly již tradičně bez sněhu a na Štědrý den + 10º C. Podle 
serveru meteocentrum.cz byl letošní rok nejdeštivější za posledních deset let. 
Extrémně srážkové nadprůměrné měsíce byly únor, červen a říjen. Naopak velice 
suché byly leden, duben a listopad. 
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ZE ŽIVOTA OBCE 
 
Od 15. ledna 2020 pokračují středeční dopoledne pro naše seniory v přízemí po-
lyfunkčního domu Level.  Mohou se zde pobavit nad společnými aktivitami, zahrát si 
společenské hry, nebo si jen popovídat. 
 
15. ledna se uskutečnila v muzeu vernisáž výstavy, „Jsem senior a žiji v Újezdě 
nad Lesy“. (bližší viz kapitola muzeum). 
 
Firma Lidl zavedla na svém pozemku nový systém parkování, díky němuž mů-
žeme nyní v klidu najít místo při svém nákupu. Parkoviště tak již neslouží k odkládání 
vozidel občanů z okolních obcí v pracovních dnech. Už první dny ukázaly, že to je pro 
naše rezidenty přínosem. Ostatně časově omezené parkování u úřadu MČ je důka-
zem, že tento trend je správný. 
 
Ještě na prosincovém zastupitelstvu byl hlavním tématem rozpočet MČ Praha 
21 na rok 2020.Rozpočet je bohužel schodkový v objemu příjmů cca 88,5 mil. Kč 
a výdajů cca ve výši 98 mil. Kč. Schodek rozpočtu musel být vyrovnán zapojením 
rezervy z minulých let ve výši 9,2 mil. Kč. Příjmy zahrnují transfery z MHMP ve výši 
cca 60,5 mil. Kč, příspěvky na státní správu, ve výši 15. mil. Kč a nedaňové příjmy ve 
výši 2 mil. Kč. Největší kapitolou v rozpočtu je kapitola vnitřní správa a v ní jsou nej-
větší položkou osobní náklady, které zahrnují odměny zastupitelů a platy zaměst-
nanců, v obou případech včetně sociálního a zdravotního pojištění. Patří sem i finance 
na opravy, platby za energie, školení, poštovní služby a mnoho dalších výdajů. 
 
Masopust 2020 proběhl 22. února v Květnici a na Sibřině a již tradičně se na oslavy 
vydal také průvod z Újezda, který měl sraz na Rohožníku. Masopustní veselí, které 
finančně podpořila také MČ Praha 21, vyvrcholilo na louce za mlýnem, odpolední pro-
gram pak pokračoval v Sibřině. Seznam všech, kterým by bylo třeba poděkovat za 
vydařenou akci, by byl příliš dlouhý na to, aby se dostalo na všechny organizátory a 
dobrovolníky. Za všechny tedy jmenuji spolek Sosák o. s.  který tradici masopustu na 
východním okraji Prahy kdysi založil a dodnes je jeho hlavním hybatelem.  
 
V souvislosti s usnesením Rady MČ Praha 21 bylo umístěno 6 nových betonových 
košů u nejvíce frekventovaných vstupů do lesa. 
 
Naše městská část se připojila k projektu MPSV „Seniorská obálka“.  Nyní je již 
k dispozici formulář, který ulehčí práci a pomůže záchranářům v situaci ohrožení 
zdraví. Díky nabídce a ochotě praktických lékařů pomoci se správným vyplněním, 
údaje ulehčí a urychlí rozhodování záchranářů při diagnostice potíží. Formulář je po 
vyplnění umístit na vnitřní stranu vchodových dveří, nebo na lednici doma. Kromě ÚMČ 
je možné si vyzvednout formulář také v ordinacích praktických lékařů v Újezdě nad 
Lesy, nebo v místní knihovně. 
 
Během jarního období proběhla v Újezdě výsadba a dosadba většího množství 
vzrostlých listnatých alejových stromů. V tomto roce přibylo 142 stromů a více 
než 700 keřů. Do Mateřských škol Sluníčko a 1 MŠ se dosadily čtyři velké stromy, 
které již brzy poskytnou tolik potřebný stín. Další akce „Stromy pro Újezd proběhla ve 
třech lokalitách, u rybníku na Blatově, na multifunkčním sportovišti, v areálu sportoviště 
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v Kácovské ulici. a v mateřské škole Sedmikráska. V Oplanské ulici se sázelo 10 ale-
jových stromů, ke kterým se po skončení záruky plánuje umístit zavlažovací vaky. Jak 
budou vaky účinné, prověřujeme nyní na dalších nově vysazených střemchách u ryb-
níku v Dubinské, kde kromě stromů přibyly i nové keře, které zkrášlují nově vybudo-
vané letní obřadní místo pro svatby pod širým nebem.  
 
Za obtížné koronavirové situace schválila rada MČ Praha 21 pomoc našim pod-
nikatelům a živnostníkům. Schválila odpuštění nájemného nájemcům nebytových 
prostor ve správě naší městské části, kteří byli postiženi krizovými opatřeními za mě-
síce duben a květen.  
 
Již v dubnu zahájila Pražská vodohospodářská společnost nutnou rekonstrukci 
kanalizací a inženýrských sítí, které jsou uloženy v místních komunikacích. Práce 
probíhaly při částečných, nebo i úplných uzavírkách ulic a dotkly se i dopravně vytíže-
ných komunikací, jako je třeba ul. Zaříčanská.  
 
75. výročí osvobození a konce války-místo akcí jen vzpomínka. Vzhledem k vývoji 
pandemie koronaviru a omezení s ní související nemohla bohužel proběhnout rozsáhlá 
plánovaná akce oslav, ani s tím spojená výstava v Újezdském muzeu. Vzpomínkové 
setkání proběhlo pouze na újezdském hřbitově u pomníku padlých dne 5. května, kde 
byla památka uctěna položením věnců a projevem pana plk. v. v. Jana Vondráčka. 
 
Během první vlny koronaviru mohly mít všechna restaurace výdej jídla pouze přes vý-
dejní okénko, nebo na objednávku, bez použití vnitřních prostor restaurací. Restaurace 
byly opět otevřeny 25. května.  
 
Přestože období od března do konce května bylo velmi obtížné kvůli omezením 
vzhledem k pandemii, bylo povzbuzující sledovat kolik lidí se zapojilo do pomoci 
v této nelehké situaci. Odboru sociálních věcí se začali hlásit dobrovolníci a odbor 
tak fungoval jako koordinační místo. Lidé nosili na odbor látky a tkalouny, nebo pomá-
hali s šitím roušek, které pak byly rozdávány nejpotřebnějším. Poděkovat je třeba i za 
tvorbu štítů, které pak putovaly k lékařům, kteří do té doby štíty ještě neměli. Lidé na-
bídli i pomoc s nákupem potravin, léků, nebo s potravinovou pomocí. Odbor navázal 
spolupráci s Potravinovou bankou a každý týden připravil tašky pro potřebné rodiny a 
seniory. 
 
Od 16. března 2020 byly všechny plánované akce Újezdské akademie a Filmo-
vého klubu kvůli koronavirové pandemii zrušeny. 
 
V červnu byly zrušeny hudební kurzy při MČ Praha 21, které byly provozovány od 
šedesátých let minulého století, nejdříve pod hlavičkou tehdejší Místní osvětové be-
sedy. 
 
Po dobu letních prázdnin byla úplně uzavřena Starokolínská ulice v úseku Dru-
hanická-Domanovická. Investor nové bytové výstavby „Domy pod lipou“ ukládal do 
komunikace přípojky a řady inženýrských sítí a uvedení komunikace do původního 
stavu neumožnil provedení stavby při částečných uzavírkách. Akce byla předem pro-
jednána MČ Praha 21 a Praha-Koloděje. Autobusy MHD byly po dobu stavby vedeny 
ulicí Zaříčanskou a na Novosibřinské byla zřízena dočasná autobusová zastávka. 
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Vraťme se ještě k nové výstavbě rodinných domů „Domy pod lípou“ ve Staro-
újezdské ulici 12. Na pozemku bývalé zemědělské usedlosti vyroste během dvou let 
celkem 16 rodinných domů. Rodinné domy vytvoří ucelený obytný prostor, opticky roz-
dělený na dvě části. V první části bude osm menších domů umístěných podél budoucí 
lipové aleje v ulici Staroújezdská. Developer zde vysází stromy podle původní aleje. 
Dalších osm samostatně stojících budov vytvoří charakteristický, a pro nové obyvatele 
velmi významný prvek projektu, kterým je náves. Kolaudace celého projektu by měla 
proběhnout začátkem roku 2022 
 
Během června byl realizován nový chodník v ulici Novosibřinská v úseku od 
hlavní křižovatky až po Soběšínskou ulici. Zejména lékařské ordinace tak získaly dů-
stojné pěší spojení s centrem obce. Akce stála 595 tisíc Kč. Stejná oprava chodníku 
pokračovala ještěi v úseku ulic Soběšínská-Sudějovická za 790 tisíc Kč a v úseku mezi 
ulicemi Pilovská-Plhovská, za částku 646 tisíc Kč. 
 
Naše městská část je hodně zelená. Zeleň máme téměř v každé ulici, stavby jsou 
obklopeny zahradami, parky, lesy a poli. Aby byla všechna tato zeleň upravená, vyža-
duje rozsáhlou péči, na které se podílíme všichni. Protože jsou různí vlastníci ploch, je 
tím dána i péče. Sekání ploch v katastru Újezda, lze rozdělit podle vlastnictví, užívání, 
nebo správcovství ploch. Plochy zeleně u vybraných komunikací seká Technická 
správa komunikací hl. m. Prahy (TSK). Plochy v majetku MČ Praha 21 nebo svěřené 
do péče, sekají ve většině případů pracovníci údržby Odboru majetku a investic MČ 
Praha 21, nebo se nechávají sekat dodavatelsky. Soukromé subjekty se starají o po-
zemky samy.  
 
V září byla zahájena oprava povrchu 1270 metrů dlouhé polní cesty za hřbitovem, 
která poslouží jako spojnice mezi Ježovickou ulicí, hřbitovem a sibřinskou školou. 
 
Kvůli koronavirové epidemii nemohl být realizován „Den zdravé země“ tradičně 
v jarním termínu a byl proto spojen s další akcí „Dny zdraví“ v nové termínu 
v době od 5.do 11. září.  
 
První akcí „Dne zdraví“ v sobotu 5. září byly koloběžkové závody, na které v neděli 
navázala další serie jízd, tentokrát na kolech. Nedělní HOOD BMX JAM byl prvním 
dostaveníčkem svého druhu ve skateparku, kde se vystřídali profesionální i amatérští 
jezdci na původně krosových kolech. Po oba dny byla úžasná nálada a multifunkční 
hřiště bujelo životem a veselím. Starosta Milan Samec odpoledne otevřel první legální 
graffiti stěnu v Újezdě. V neděli se uskutečnil 4. ročník turistického pochodu „Za lou-
pežníkem Drholcem (viz též stránka Muzea). V pondělí 7. září odpoledne se na škol-
ním hřišti II. stupně konala ukázková hodina atletiky, kterou uspořádal Školní sportovní 
klub. V úterý se konal další turistický pochod „Od muzea k muzeu“ (viz též stránka 
Muzea). Ve středu 9. září uspořádal místní tenisový klub TK Tola „Den otevřených 
dveří“ na tenisových kurtech ve Veletovské ulici. Ve čtvrtek 10. 9. od 13.00 hodin pro-
běhla na multifunkčním sportovišti ukázka cvičení vhodného nejen pro seniory. Paní 
trenérka ze studia Fit s Věrou předvedla posilovací i protahovací cviky, které si všichni 
s chutí vyzkoušeli. 
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V pátek 11. září se rozjel hlavní program „Dne zdravé země“. Ještě před vstupem 
do areálu přivítali účastníky naši dobrovolní hasiči s požární prevencí a zdravotník 
s ukázkou první pomoci. Vstup osladila i zmrzlina z Opočna. V samotném areálu nám 
Zvěřinec na statku představil různé živočichy, Lesy hl. m. Prahy poučily o pěstování, 
ochraně a obnově lesa, včetně myslivosti. Česká inspekce životního prostředí infor-
movala o ochraně ohrožených druhů živočichů a rostlin. Místní rybáři představili ryba-
ření a sladkovodní ryby. Včelaři seznámili s chovem včel a výrobou medu. Záchranná 
stanice netopýrů Nyctalus přivezla na ukázku tři zachráněné exempláře. Naši zahrád-
káři připravili poutavý stánek s názvem „Kam s bioodpadem“. Na stáncích probíhalo 
také poznávání semínek a plodin. Návštěvníci se seznámili také se správným tříděním 
odpadů. Svůj stánek měli i skauti. Nechybělo ani dopravní hřiště, kde se děti sezna-
movali se značkami a provozem na komunikacích. Michal Zahradník předvedl své 
sklářské umění. Nechyběl ani oblíbený screening civilizačních nemocí, měření hladiny 
cukru a cholesterolu. Malí fotbalisté z FK Újezd nad Lesy předvedli, jak umí zpracovat 
míč. Zdravou výživu propagoval stánek Vitalenu. Své cvičení předvedli již tradičně i 
taekwondisté. Celým odpolednem provázel Petr Vích. Po úvodních slovech Ing. Poni-
cové a pana Růžičky za MČ Praha 21 a Ing. Carbolové a Ing. Klepetka za spolek 
„Újezd nad Lesy-krajina pro život“ se předávaly ceny vítězům ve sběru víček, žákům 
Masarykovy školy. Touto soutěží sběr víček skončil.  
 
Celou akci pořádala MČ Praha 21 v rámci Místní agendy 21, ve spolupráci se spolkem 
Újezd nad Lesy-krajina pro život. Poděkování patří všem, kteří se na akci podíleli a 
pomáhali, vystupujícím, účinkujícím, přednášejícím i zástupcům spolků a organizáto-
rům z ÚMČ Praha 21.   
 
V pátek 2. a v sobotu 3. října se konaly volby do Senátu ČR. Druhé kolo voleb se 
konalo o týden později. V Újezdě nad Lesy i celkově za Prahu 9 vyhrál stávající 
senátor za STAN, David Smoljak. 
 
Od října do prosince 2020 bylo provedeno celkem 31 rozpočtových opatření. Tři-
náct se týkalo přijetí dotací z MHMP, nebo ze státního rozpočtu. Pět opatření bylo pro-
vedeno z rezervy rozpočtu, určené na jednotlivé akce. Čtyři opatření byla hrazena 
z příjmů z výherních hracích automatů. U zbylých opatření se jednalo pouze o přesuny 
mezi položkami rozpočtu. 
 
Komise volnočasových aktivit, byla rozhodnutím Rady MČ č. 31/0492/20 zrušena. 
Petr Mach, původně za KVA je i dále koordinátorem akcí Újezdské akademie a Filmo-
vého klubu a úzce spolupracuje i s DDM, kde se většina přednášek uskutečňuje. 
 
ÚMČ zajišťuje podle zákona 108/2006 Sb., o sociálních službách, také pečovatel-
skou službu. Ta je poskytována osobám, které mají sníženou soběstačnost z důvodu 
věku, chronického onemocnění, nebo zdravotního postižení, vyžadujícího pomoc jiné 
fyzické osoby. Terénní služba je poskytována v domácnostech klientů a ambulantní 
pečovatelská služba ve Středisku osobní hygieny na Rohožníku. V rámci pečova-
telské služby je nabízena jako nenároková doprava osobním vozidlem pečovatelské 
služby. Nejžádanější službou byla dovážka obědů do domácností seniorů. Další služby 
byly poskytovány v oblasti osobní hygieny, úklidu, nákupů a pochůzek. Pečovatelská 
služba má čtyři zaměstnance, vesměs ženy. Koordinátorkou pečovatelské služby je 
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paní Eva Hrušková. Oddělení pečovatelské služby ÚMČ Praha 21, Staroklánovická 
260 budova B, boční vchod z Hulické 1. patro. 
 
V prostorách Polyfunkčního domu nabízí své kroužky a další aktivity Dům dětí a 
mládeže Praha 10 - Dům UM. Po více než pětiletém provozu je za rok 2020 zřejmé, 
že nájemce byl vybrán velmi dobře.  
Současní nájemci mají již zkušenosti z činnosti odloučených pracovišť v okrajových 
částech Prahy, kde mají šest pracovišť. Nabízejí kroužky se širokým zaměřením a 
zkušenými lektory a snaží se udržet na přijatelné výši i účastnické poplatky. Je zde 
centrum pro předškolní děti (CPD), aktivity pro předškoláky a rodiče s dětmi. Oblasti 
zájmové činnosti: výtvarka a keramika, divadlo, tanec, hudba, technika, jazykový kurz, 
sport a příměstské tábory. Dali újezdskému pracovišti vlastní tvář, co se týká kon-
cepce, grafiky, propagace až po smlouvy s interními i externími spolupracovníky. Mají 
zájem spolupracovat se školami i spolky v obci a v případě zájmu a volné kapacity jim 
umožní objekt také využít. Vedoucím újezdského pracoviště je pan Bc. Vojtěch Tyle 
s týmem spolupracovníků. Přes problém kvůli covidu, se letos podařilo z devade-
sáti nabízených kroužků 52, zprovoznit online. 
V prostoru bývalé kuchyně zprovoznili keramický ateliér s moderním hrnčířským kru-
hem. Také získali další prostory, takže nyní mají již čtyři krásné hudebny, proto přidali 
další aktivity zpívánky, nebo flétničku pro předškoláky. 
Kromě poutavé celostránkové grafické inzerce v téměř každém čísle Zpravodaje, 
má Dům UM aktivovány i nové webové stránky www.dumum.cz 
 
V letošním roce proběhl 1. ročník participativního rozpočtu, kdy mohli občané i 
spolky podávat návrhy na vylepšení životního prostředí v obci. Celkem bylo pro tuto 
akci vyčleněno 400 tisíc Kč. Podáno bylo 15 návrhů a do hlasování jich jako realizova-
telných postoupilo sedm. Čtyři vítězné návrhy „Pro duše cyklistů a koloběžkářů“, „Hry 
na chodník“. Kvetoucí plácek“ a“ Venkovní workout park“ se na podzim začaly uvádět 
postupně v život.  
 
V rámci rekonstrukce budovy ÚMČ se podařilo OMI dokončit první etapu úprav. Byla 
provedena výměna trojice vstupních dveří a do oddělení občanských průkazů a pasů 
byly osazeny posuvné prosklené dveře. Nyní jsou již vstupy bezbariérové a bezdoty-
kové. 
 
Byla zahájena příprava na rekonstrukci Nadějovské ulice na Blatově. Tato komunikace 
je velmi vytížená, a kromě rekonstrukce si zaslouží i chodník a úpravu rychlosti. 
 
Po celý rok probíhají také investiční akce a opravy místních komunikací které  
zajišťuje OMI. Za zmínku stojí opravy v ulici Ratbořská, rozšíření komunikace v Nadě-
jovské (podle požadavku dopravce), rozšíření zastávek v ul. Čentická, oprava chod-
níků ve Starokolínské v úseku od pekařství Kollinger až po Ratbořskou, chodník v Po-
lesné včetně zastávky před školou. Dále byla provedena rekonstrukce hřbitovní zdi a 
zřízeny nové kolumbární skříňky. Byl vybudován nový volejbalový kurt u tenisových 
kurtů v Kácovské ulici a nové dopravní hřiště na multifunkčním hřišti. V budově ÚMČ 
Praha 21 byla provedena oprava klimatizace. Na sídlišti Rohožník bylo vybudováno 
nové streetballové hřiště a pumpttracková dráha. Při opravách dětských hřišť byla pro-
vedena výměna herních prvků na hřišti UNIQA, IPB Real a „Psím plácku“. 
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Vítání občánků. Pan starosta Milan Samec měl milou povinnost přivítat nové občánky 
naší městské části.  Z epidemiologických důvodů proběhlo vítání ve dvou termínech, 
3. a 17. září 2020 a netradičně v malebném prostředí parku před 1. stupněm Masary-
kovy ZŠ. Počasí přálo, a tak si všichni tento den užili Potěšilo i vystoupení dětí z MŠ 
Rohožník v doprovodu paní učitelek. Pan starosta přivítal 15 holčiček a 17 chlapečků.  
 
Již pátý rok běží mobilní aplikace "PRAHA 21". Aplikace poskytuje občanům rychlý 
přístup k důležitým informacím z MČ a zároveň umožňuje obousměrnou komunikaci 
MČ-občan. Pro využití maximálních výhod aplikace, je nutná registrace a přihlášení 
uživatele. Přihlášení je také možné, pomocí účtu na sociálních sítích Google a Face-
book. 
 
Pečovatelská služba je připravena pomoci. Vzhledem ke zhoršující se epidemiolo-
gické situaci bylo znovu aktivováno telefonní číslo pečovatelské služby. Tak jako před 
půl rokem platí, že na tomto čísle získáte pomoc, a to i když nejste klientem pečova-
telské služby. 
 
ÚMČ Praha 21 schválil odpuštění nájmu i pro listopad pro podnikatele, kteří mají 
prostory pronajaté od městské části a na základě vládních nařízení kvůli koronaviru, 
musely být provozovny uzavřeny. 
 
Popáté se Světluškou. I rok 2020 byl v Újezdě nad Lesy spojen s charitativní sbírkou 
pro Světlušku a to třikrát. Při pochodu Za loupežníkem DrHolcem bylo do světluščí 
kasičky vloženo 6 200 Kč, v cíli pochodu Od muzea k muzeu přibylo dalších 1 800 Kč 
a pak tradičně o první adventní neděli. Újezdský vánoční strom se letos rozsvítil se 
Světluškou již popáté. Dík naší sbírce vyjádřila svou osobní přítomností sama ředitelka 
Nadačního fondu ČRo Světluška Gabriela Grastichová. K částce z pochodů přibyly 
ještě dárkový šek MČ Praha 21 v hodnotě 5 000 Kč předaný paní ředitelce starostou 
Milanem Samcem a příspěvek 14 000 Kč do kasičky za reklamní předměty. Je dobře, 
že se tradiční vánoční sbírka i v omezeném režimu uskutečnila. Poděkování za fi-
nanční podporu a organizaci patří právem radě, úřadu, odboru školství a Daniele Ja-
noušové a Evě Danielové, které společně v této nelehké době ať osobně nebo pro-
střednictvím online přenosu do újezdských domácností rozsvítili tisíce světýlek na vá-
nočním stromu v parku před školou. 
 
V Újezdě je zvykem, že městská část ke konci roku finančně ještě podpoří ma-
teřské školy i Masarykovu ZŠ. Radní se i letos rozhodli vyslat Ježíška k dětem. 
Školky a škola dostaly z rozpočtu 220 tisíc Kč na dárky. Děti ve školkách se těšily z 
nových panenek, aut, kostek, stavebnic a třeba i na koloběžek nebo odrážedel. Školní 
družiny a školní klub budou dovybaveny novými pomůckami. ZŠ ani školky nemají ve 
svých rozpočtech finanční prostředky na nákup hraček a didaktických pomůcek, proto 
MČ Praha 21 tímto příspěvkem pomáhá. 
 
V pondělí 16. listopadu byl v parku před I. stupněm Masarykovy školy vysazen 
nový újezdský vánoční strom. Potřebuje klid a čas na bezpečné a důkladné zakoře-
nění, a proto nebyl letos ještě slavnostně ozdoben. Strom nemohl být kvůli epidemii 
zasazen za přítomnosti veřejnosti, doufejme tedy, že tuto krásnou jedli společně oz-
dobíme a rozsvítíme v roce 2021. 
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Mezi velké dokončené projekty patří především rekonstrukce obou našich tělo-
cvičen, která byla 10. prosince slavnostně ukončena, za účasti starosty, radních, 
vedení školy, zhotovitele a zástupců ÚMČ. Tělocvičny slouží opět nejen pro naše žáky, 
ale i pro širokou veřejnost 
Celá akce byla financována z dotací MHMP a v roce 2020 bylo profinancováno celkem 
21. 953. 550,-Kč. 
 

ŠKOLSTVÍ 
 

Masarykova základní škola 
 
Školu navštěvovalo celkem 1050 žáků ve 46 třídách. Vzdělávacím programem pro 
všechny třídy, zůstává: "Škola-dílna lidskosti". Škola má celkem 109 pedagogických 
pracovníků, 21 asistentů pedagoga a 3 psychology. Má také 35 provozních zaměst-
nanců školy. Škola má kapacitu 1100 žáků. Z celkového počtu tříd je na I. stupni 30 
tříd a na II. stupni 13 tříd. Na I. stupni je 692 žáků a průměr na třídu je 23 žáků a na II. 
stupni je 358 žáků, s průměrem 22,4 žáků na třídu.  
 
Masarykova základní škola, je úplnou základní školou s I. a II. stupněm a je umístěna 
ve dvou vzájemně odloučených objektech, Staroklánovická 230 a Polesná 1690. Nově 
od školního roku 2016/2017, byla uvedena do provozu přístavba (samostatná 
budova o šesti učebnách, spojená s budovou v Polesné, se vchodem z ulice 
Čentická). Součástí těchto objektů jsou: základní škola (kapacita 1100 žáků), školní 
jídelna (kapacita 1600 strávníků), školní družina (kapacita 600 žáků) a školní klub (ka-
pacita 90 žáků).  Je samostatným právním subjektem-příspěvkovou organizací od 1. 
1. 1993. Ředitelkou školy je od 1. srpna 2019, paní Mgr. Hana Cermonová.  Škol-
ská rada má 9 členů, 3 za rodiče žáků, 3 za školu a 3 za zřizovatele. Předsedkyní 
rady je paní Mgr. Květoslava Bělohubá.  
 
Multikulturní výchova, je zapojena do celoškolního projektu a pozvolné zařazení do 
kolektivu ŠD, dětí cizinců, kterých bylo 47. V roce 2020 to bylo 9 dětí z EU (Sloven-
sko 2, Dánsko 2, Španělsko 1 a Lptyšsko 1. 38 dětí ze zemí mimo EU (Ukrajina 21, 
Rusko 7, Arménie 3, Vietnam 2 a Čína 5). Všichni žáci jsou integrováni do běžných 
tříd a odhadem 75 % z nich nemělo svůj jazykový problém jako zásadní vliv na průběh 
vzdělávání. Všichni pedagogové byli proškoleni projektem INBAZE, aby věděli, jak 
s těmito žáky pracovat.  
 
Nultý ročník byl letos zřízen při základní škole pro děti s odloženou školní docházkou 
v posledním roce před zahájením povinné školní docházky a má dětem pomoci k bez-
problémovému vstupu do školy. V letošním školním roce navštěvuje nultý ročník dva-
náct žáků. 
 
První D absolvovala exkurzi v České televizi. V rámci stmelování dětských kolek-
tivů, vyjeli do objektu na Kavčích horách i s předškoláčky z MŠ Sluníčko. V televizi se 
rozdělili na dvě skupinky a šli se podívat přímo do nahrávacích studií. Jedinečným 
zážitkem byla účast ve studiu č. 3 kde se natáčel nový díl „Kouzelné školky. Na závěr 
měly děti možnost vyzkoušet si filmové rekvizity. Večerníčkovy dopravní prostředky, 
práci za kamerou, nebo ve zpravodajském studiu.  
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10. ledna se děti pořádně rozhýbaly při celodružinové akci „Lyžování trochu jinak“. Děti 
si vyzkoušely různé discipliny lyžování, běh, skok, slalom i střelbu. To všechno sice na 
suchu, ale o to s větším nasazením. 
 
V neděli 12. ledna se třída 3. F vypravila sportovat a zdokonalit se v hokejových do-
vednostech. Téměř tři hodiny zkoušeli všechny možné hokejové discipliny. Odměnou 
jim byla návštěva O2 arény a zápasu Sparta-Kladno. Největší zážitek dětí byl vidět 
v akci Jaromíra Jágra a tetování na památku. 
 
V rámci únorového projektu se jednotlivá oddělení družiny zapojila do celodružinové 
soutěže „Lední hokej na suchu“. Děti soutěžily v různých disciplínách a vynikající vý-
kony všech byly odměněny diplomy a malými dárky, které udělaly velkou radost.  
 
Den otevřených dveří Masarykovy základní školy se konal 5. února od 14 do 17 
hodin ve všech prostorách prvního i druhého stupně. Zároveň proběhla i ukázka 
výukových hodin. Letos byl pojat jako komentovaná prohlídka školy. Učitelé se ná-
vštěvníků ujali hned u vchodu a postupně jim ukázali prostory školy. Návštěvníků bylo 
přes 200. 
 
Školní družina měla den otevřených dveří prostřednictvím Družinových dílniček 
v sobotu 15. února 2020 od 9 do 11 hodin. Letos je navštívili na čtyři desítky rodičů 
se svými dětmi. Společně si mohli vyrobit karnevalové masky, záložky, veselé klauny, 
sněhové vločky, keramická srdíčka nebo se zapojit do společného zpěvu dětských 
písní.   
 
Spolek Divadelta hraje svá představení zaměřená na prevenci rizikového chování, pro 
žáky všech ročníků. V únoru připravila Divadelta pro školu několik představení. Každé 
bylo určeno pro jinou věkovou skupinu. Všechny programy zajišťovala pro školu orga-
nizace Krajina pro život z. s. a finančně byly podpořeny Nadačním fondem ICZ. 
 
Počátkem března vycestovaly třídy 3. F, spolu s třídou 2. F. do divadla Apollo na hu-
dební pohádkový příběh „Princové jsou na draka“. S velkým nadšením se každý pře-
nesl do bláznivého pohádkového světa. Radost ze společného zpívání známých písní. 
Z. Svěráka a J. Uhlíře spolu s herci vykouzlilo úsměv na každé dětské tváři.  
 
Školní lavice zůstávají od středy 11. března kvůli nebezpečí koronavirové nákazy 
prázdné. Nefungují ani školní jídelny a družiny. Mateřské školy se uzavřely na 
doporučení rady MČ Praha 21 od 17. března, ale zároveň byly na základě nařízení 
primátora Hl. m. Prahy v Mateřské škole Sedmikráska zřízeny dvě dětské sku-
piny pro děti zákonných zástupců, kteří jsou zaměstnanci bezpečnostních 
sborů, obecní policie, poskytovatelů zdravotních služeb, orgánů ochrany veřej-
ného zdraví a příslušníci ozbrojených sil. Vznik těchto skupin schválila rada MČ 
na svém mimořádném zasedání 17. března 2020. Tato mimořádná opatření se 
dotkly i zápisu do1. tříd, který proběhl bez přítomnosti dětí.  
 
„Učme se solidaritě a těšme se do školy“. Tak nazvala svůj článek v dubnovém 
Zpravodaji paní ředitelka Masarykovy ZŠ Hana Cermonová. Pro žáky 2. stupně vytvo-
řila škola speciální webové stránky pro domácí vzdělávání, zadávání úkolů, materiály 



Stránka 11 z 33 

 

pro samostudium a procvičování a výklad látky). Škola se zatím pustila do úklidu, ma-
lovaly se chodby a všichni se těšili, že se vrátí do lepší školy nejen těmi barvami, ale 
díky tomu, že se naučí solidaritě, kolegialitě, kreativitě. Přejme si ať to všechno zvlád-
nou. 
Jarní měsíce byly pro všechny velkou zkouškou, protože se školy i rodiny musely vy-
rovnat s distanční výukou. Spolek rodičů chtěl získat trochu ucelenější přehled o 
tom, jak ke složité situaci škola přistoupila, a proto požádali rodiče o vyplnění 
online dotazníku „Výuka na Masarykově ZŠ po 12. březnu 2020“. Sešlo se 96 odpo-
vědí. 64% rodičů, kteří dotazník vyplnili v tomto období pracovalo. Pokud jde o způsob 
výuky, byl velký rozdíl mezi prvními týdny nouzového stavu (cca do konce března) a  
dalším obdobím. V začátcích šlo převážně o denní a týdenní zadávání úkolů prostřed-
nictvím mailů nebo whatsappových zpráv, ale již v této době zhruba 30% učitelů zahá-
jilo se svými žáky intenzivní online výuku. Od dubna se přidávali další vyučující. V ob-
dobí do 25. května mělo 80% dětí respondentů interaktivní online výuku více než 2x 
v týdnu. To bylo cice celkově více než byl celorepublikový průměr, ale bez přímého 
kontaktu s učitelem byly hlavně děti z 2. stupně. Za online výuku patří našim pedago-
gům velký dík. Zvládli počáteční překážky, nový software i technické potíže a dokázali 
děti na dálku povzbudit a motivovat. Spolek rodičů přispěl k výuce zprostředkováním 
zápůjčky webkamer. Z dotazníku vyplynulo, že 11% rodičů trávilo s dětmi učením nad 
rámec online výuky více než 3 hodiny denně, 43 % pak 2-3 hodin denně, což je při 
větším počtu dětí a souběžně s prací výrazná zátěž. Ze zkušeností i z výstupu dotaz-
níku vyplynulo, že minimálně na prvním stupni byla výuka zvládnuta tak, že se škola 
nemá za co stydět. Škola se nyní intenzivně připravuje na kompletní digitalizaci, aby 
další případná distanční výuka byla bez technických problémů. 
 
Jako každoročně, tak i v letošním roce vyhlásilo ministerstvo vnitra výtvarnou soutěž 
pro děti od 5 do 16 let. Naši ZŠ reprezentovaly dvě studentky druhého stupně. 
Sestry Lenka a Sara Goltermann pracovaly společně na díle ve velikosti čtvrtky A1 
a vybraly si téma „Nomofobie“. Jde o úzkostnou poruchu či fobii, která spočívá v zá-
vislosti na vlastním mobilním telefonu, nebo smartphonu. Dívkám se totiž na obraze 
podařilo velmi sugestivně zachytit jádro celého problému, uzavřenost jedince držícího 
magickou krabičku, ale zároveň naději, že kolem je barevný svět, který čeká na obje-
vení. Přes velké množství příspěvků došlých ministerstvu se stalo neuvěřitelné, naše 
děvčata se umístila na 1. místě v této celostátní soutěži. Patří jim velká gratulace 
a dík za reprezentaci naší školy. 
 
V pondělí 25. května začaly v předem daných skupinách, v předem daném čase 
a jednotlivými vchody přicházet děti do školy. Nejen roušky, rozestupy, měření 
teploty, dezinfekce, přidělené místo v lavici a online výuka čekaly na příchozí po 
nástupu do školy. Radostná setkání po více než dvou měsících pobytu doma a 
vyprávění zážitků patřila k prvním společným dnům. Od 8. června začali do školy 
docházet i žáci 6. – 8. tříd. 
 
Masarykova škola je dlouhodobě zapojena do mezinárodního projektu Ekoškola 
pod záštitou vzdělávacího centra TEREZA a MŠMT. Ve školním roce 2019-2020 u nás 
probíhal projekt Vodní škola, který připravilo Ekocentrum Koniklec. I když byl ročník 
kvůli koronavirové epidemii poněkud netradiční, žáci i učitelé vše zvládli na výbornou 
a projekt zdárně dovedli až do konce. Po úspěšném absolvování projektu dostala škola 
certifikát s titulem „Vodní škola“. V rámci projektu žáci vymýšleli opatření, která škole 
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pomohou lépe hospodařit s dešťovou vodou. vodou. Po úspěšném absolvování vnitř-
ních výukových programů, například návštěvy čistírny odpadních vod v Čertousech, 
byly začátkem ledna vybrány tzv. Vodní týmy. Z každého ročníku to bylo několik žáků, 
kteří se měli sejít s koordinátorkou projektu z Ekocentra Koniklec a provést audit spo-
třeby vody na své škole. Schůzky byly naplánovány na začátek března, jenže přišla 
epidemie koronaviru. Naštěstí byla výuková část projektu splněna a učitelé i děti byli 
ochotni vzít si práci domů. Žáci vypracovali speciální pracovní listy pro tuto situaci, 
provedli pár pokusů a zjistili spotřebu vody v domácnosti. Počítali i obdobnou spotřebu 
vody ve škole. Vznikla tak Vodní škola online. Dle návrhu žáků se instalovaly dvě velké 
nádrže na dešťovou vodu s celkovým objemem 1 900 litrů, která se nyní využívá na 
zalévání zahrady. Za úspěšné absolvování projektu získala škola zaslouženě titul 
„Vodní škola“ a paní ředitelce a panu učiteli Pragerovi, který projekt na škole vedl, byl 
slavnostně předán certifikát s tímto titulem. 
 
První září letos s kamerami České televize. Do Újezda se letos vypravilo po ránu 
celé vysílání ranního Studia 6, Programu ČT 24 i ČT 1, takže se vysílalo od šesté 
hodiny ranní až do desáté z různých stanovišť u Masarykovy základní školy. Řečnické 
pultíky vyrostly před budovou v Polesné i Staroklánovické ulici, kamery se ale podívaly 
i do počítačových učeben a jídelny. Sportovní zpravodajství ČT odkomentovala z z at-
letického oválu. Ve vysílání, kterým provázela redaktorka Jolka Krásná, se jako hosti-
telka objevila ředitelka Masarykovy ZŠ Hana Cermonová, do školy zavítal i náš sta-
rosta Milan Samec a radní pro školství Lucie Ponicová. Od sousedů přijel Michal Černý 
ředitel klánovické ZŠ a zároveň předseda Asociace ředitelů ZŠ. Škola přivítla také mi-
nisterskou delegaci v čele s šéfem rezortu Robertem Plagou. Ten během jedné hodiny 
hned natřikrát vítal žáky do školy. Čtyřhodinový blok pod kamerami ČT v přímém pře-
nosu zvládli všichni na výbornou. A pro naši školu to nebyl poslední mediální výstup. 
O dva týdny později poskytla paní ředitelka rozhovor CNN Prima News a reportáž 
z Masarykovy ZŠ se objevila ve večerních zprávách této stanice.  
 
V září odstartovala výuka v třídách s Montessori pedagogikou v nových věkově 
smíšených skupinách. Obě třídy prvního trojročí tvoří vždy žáci prvního, druhého a 
třetího ročníku. Aby se nové třídní kolektivy co nejlépe sžily a děti se v nových třídách 
cítily co nejlépe, vyhradily si jeden den v týdnu pro společné výpravy do lesa. Pro děti 
byly připraveny aktivity zaměřené na vzájemnou spolupráci a zapojení všech dětí. Bylo 
krásné pozorovat, jak větší děti zapojují ty menší do hry, společně se radí na strategii 
a pomáhají jim úkoly co nejlépe zvládnout. Zároveň poznávaly okolní les a užívaly si 
poslední slunečné dny v přírodě. 
 
Dřevíčková dílnička. Začátkem října zavítal po roce do školy výtvarník Marek Pilná-
ček se svým projektem dřevíčkové dílničky. Přivezl také drobné dřevoobráběcí stroje 
a nářadí a připravil v pěti dnech pro všechny žáky 1. stupně hodinový program. Děti 
měly možnost vyrobit si ze dřeva hračku na kolečkách. Žáci pracovali s obrovským 
zaujetím a bylo vidět, že mají z vlastnoručně vyrobené hračky velkou radost. 
 
Ředitelka Masarykovy základní školy Hana Cermonová podepsala v říjnu 
smlouvu s Pedagogickou fakultou UK, na jejímž základě se naše škola stala ško-
lou fakultní. V rámci kritérií přijetí do sítě fakultních škol je tato síť velmi semknutá a 
není snadné se do ní dostat. Je nyní otázkou, jak smluvně dostát tomuto vztahu v době 
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koronaviru, když veškeré konzultace a náslechy mohou probíhat pouze online. Jsou 
zatím na začátku společné cesty a čeká je spousta práce. 
 
Distanční vyučování podruhé. Rozhodnutí o uzavření škol padlo 12. října a školy 
měly den na to, aby dokončily veškeré přípravy a od 14. října přešly plně na distanční 
výuku. I přes počáteční nervozitu rodičů, žáků i pedagogů lze říci, že naše ZŠ tento 
přechod na online výuku zvládla. První stupeň začal fungovat prakticky okamžitě, 
paní učitelky skvěle navázaly na jarní zkušenosti. Na druhém stupni byla výuka pro-
střednictvím Google Classroom spuštěna již druhý den po uzavření škol, což byl úcty-
hodný výkon vzhledem k počtu tříd a celkové organizační náročnosti. 
 
V době koronavirové patří pořad „UčíTelka“ mezi stálice České televize. Může 
nás těšit, že se do televizní školy před kamerami naplno zapojily dvě děvčata z Újezda, 
sestry Markéta a Melisa Musilovy. Holky natáčely vždy celý týden a pak měly týden 
volno“, říká jejich matka, která je každý den vozila Kavčí hory. 
 
Také družiny tvoří online. Od začátku listopadu umožnily družiny dětem další online 
připojení. Jedná se o volnočasovou nepovinnou chvilku pro děti. Vysílání se ujaly vy-
chovatelky, které si s dětmi vypráví, skládají z papíru, nebo kreslí na základě čteného 
textu. Ve foto galerii, která je průběžně aktualizována školním webu, mohou rodiče 
sledovat, jak se děti zapojily do práce. 
 
18. listopadu se do opuštěných lavic vrátili naši nejmladší žáci (přípravný ročník, 
1. a 2. ročník a třídy s Montessori prvky). Neobešlo se to bez dodržování určitých hy-
gienických opatření. Protože si radnice uvědomila, že toto období je náročné i pro ro-
diče a aby ulehčila právě rodičům dětí vyšších ročníků, které zatím stále zůstávají na 
distanční výuce, zakoupila zatavovací stroj pro balení hotových jídel s sebou. Výdej 
balených obědů byl zahájen 18. listopadu.  
 
Advent ve škole. Školní družina se zapojila do vánočního tvoření pod vedením paní 
vychovatelek a lektorek z organizace Inbáze, jejímž posláním je pomoc migrantům a 
jejich rodinám v Česku. Nad výrobou vánočních ozdob z moduritu a korálků si děti při-
pomněly tradiční zvyky a hodnoty Vánoc. V prosinci si děti ve školní družině ozdobily 
perníčky, které jim paní vychovatelka napekla. Děti měly ze své tvorby radost a per-
níčky si odnesly domů, aby se mohly pochlubit, jak se jim to podařilo. 
 
Mezi velké dokončené projekty patří především rekonstrukce obou našich tělo-
cvičen, která byla 10. prosince slavnostně ukončena, za účasti starosty, radních, 
vedení školy, zhotovitele a zástupců ÚMČ. Tělocvičny slouží opět nejen pro naše žáky, 
ale i pro širokou veřejnost. 
Škola tradičně spolupracuje v rámci přípravy předškoláků se čtyřmi MŠ zřizova-
nými naší MČ. Spolupráce s občanskými sdruženími a spolky v naší obci, se 
prolíná celým školním rokem zapojením do činnosti spolků, vystoupením žáků 
na akcích spolků, besedy členů při výuce. Nedílnou součástí je i spolupráce a part-
nerství s Místní knihovnou a Muzeem. V knihovně je to pasování prvňáčků na čtenáře,,  
vydávání prvního čtenářského průkazu, nebo Noc s Andersenem.  Aktivní spojení s 
Muzeem je nejen při vernisážích výstav, kdy jsou hojně využívány výtvarné práce 
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žáků, ale v Muzeu se občas vyučuje přímo mezi vystavenými exponáty. Škola se za-
pojuje do obecních akcí, výročí a oslav a členové školního parlamentu se zapojují i do 
činnosti Agendy 21 MČ Praha 21. 
 
Městská část Praha 21 – Újezd nad Lesy je zřizovatelem a spravuje čtyři státní 
Mateřské školy. 
Do našich školek jsou přijímány již tříleté děti a rodiče mohou bez stresu plánovat svůj 
návrat do zaměstnání. Městská část Praha 21 investuje každoročně vysoké částky do 
rekonstrukce i do vybavení školek. Přestože je 1. Mateřská škola je poměrně novou 
školou, bylo upraveno hygienické zázemí, opraveno oplocení a postavena pergola. 
Větší investice byly zapotřebí v našich dvou školkách MŠ Sedmikráska a MŠ Rohož-
ník.  Zásadním novým prvkem v našich školkách jsou interaktivní tabule a díky jim je 
poznávání pro děti zábavou. 
 
 

1. Mateřská škola, Čentická 
 
Ředitelkou 1 MŠ, je od 1. 7. 2015 paní Mgr. Helena Kuprová. 1. Mateřská škola v 
Čentické ulici 2222, se nachází v zástavbě rodinných domů u lesa. Budova je patrová, 
s bezbariérovým přístupem se třemi třídami s kapacitou 76 dětí. O děti, pečuje 6 pe-
dagogických pracovníků a dalších 5 pracovnic, které zajišťují provoz školy a školní 
jídelny.  
 
Ve výuce mají integrované bloky: „Jaro v zeleném kabátku – už se těšíme na za-
hrádku“ „Žluté léto – voda, slunce, chytíme si v řece sumce“. „Modrá zima – máme 
práci, ať tu stojí sněhuláci“. 
 
Škola spolupracuje se Spolkem rodičů MŠ Čentická na akcích jako bazárek dětského 
oblečení, cyklo-kolobrndo výlet s piknikem a dalších.  
 
Malý úspěch v divné době. V podzimní sběrové kampani v soutěži zaměřené na sběr 
baterií, se děti díky dosaženému výsledku 1,721 kg vybraných baterií v přepočtu na 
žáka umístily v Praze na 1. místě.  
 
 

Mateřská škola "Sedmikráska" 

Mateřská škola sídlí na adrese Lišická 1502, nachází se v krásném prostředí ve dvou 
pavilonech v hlavní budově se čtyřmi třídami po 24 žácích a jednou třídou s 20 žáky 
na detašovaném pracoviště, které je na adrese Hulická 1535. Třídy se jmenují Ješ-
těrky, Cvrčci, Šídla, Čmeláci a Šnečci.  

Škola má dále hospodářskou budovu, prostorné zahrady a vlastní kuchyni. Výborný je 
kolektiv pedagogických a provozních zaměstnanců. Trvale velmi dobrá je spolupráce 
s rodiči dětí i se zřizovatelem ÚMČ Praha 21. Ředitelkou školy je Mgr. Martina Kubová. 
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                                            Mateřská škola Rohožník 

Ředitelka, paní Bc. Iveta Průšová, má k dispozici 7 pedagogů a 5 provozních zaměst-
nanců. Kapacita školy je 81 dětí. Mateřská škola je umístěna na okraji naší městské 
části v sídlištní zástavbě (Žárovická 1653), ale nedaleko lesa s prostornou dobře vy-
bavenou školní zahradou. Výhodou školky je vlastní kuchyň. 
Do nového roku vešli v MŠ Rohožník s tématem Hvězdář, které je velmi oblíbené. 
 
Letos navštívili hvězdárnu v Ďáblicích, kde pozorovali Slunce. Vyráběli papírové pla-
netky a sluníčka Pustili se do výroby rakety z velkých krabic a nezapomněli ani na 
výcvik kosmonautů, při kterém využili novou horolezeckou stěnu. Dalším řemeslem 
tohoto roku je švadlena, při kterém jim hodně pomáhá školková babička Milena. 
 
Letošní prázdniny proběhly v duchu rekonstrukce, bylo modernizováno sociální zaří-
zení. Velkou pomocí bylo zajištění prázdninového provozu pro naše děti v 1. MŠ Čen-
tická. Celkem poskytla MČ Praha 21 na kompletní rekonstrukci sociálního zařízení MŠ 
Rohožník neinvestiční účelový příspěvek ve výši cca 300 tisíc Kč. 
 
V pátek 11. září se MŠ Rohožník zúčastnila akce Den zdravé země. Největším láka-
dlem pro děti bylo množství zvířat, která se dala pohladit. Ve výběhu si děti pohrály 
s králíky a želvami, vyzkoušely jak tvrdé jsou rohy kozy a poznaly i další zvířata. 
 
 Mateřská škola "Sluníčko" 
 
Mateřská škola Sluníčko, se nachází v klidném a pěkném prostředí MČ a je součástí 
Masarykovy základní školy v Polesné ulici 1690, kde využívá celé třetí poschodí, které 
je odděleno od ostatních prostor školy. V letošním roce, má škola celkem 75 žáků. 
Škola má 8 pedagogů a 4 provozní zaměstnance. Dne 3. 5. 2020 obdržel zřizovatel 
dopis, ve kterém se paní ředitelka Mgr Ivana Huttová vzdává funkce ředitelky. Byla 
bohužel také pravda, že s paní ředitelkou odcházejí i někteří pedagogové. ÚMČ zahá-
jila okamžitě kroky k tomu, aby byl provoz „Sluníčka“ od 1. 9. 2020 zajištěn. Po vyhlá-
šení konkurzu na místo ředitelky a po skončení konkurzního řízení, jmenovala rada 
ÚMČ Praha 21 v červenci do funkce ředitelky Mgr. Simonu Plašilovou.  
 
Škola má věkově smíšené třídy s možností umístění sourozenců a kamarádů do spo-
lečné třídy, podle přání rodičů. 
Třídy se jmenují od nejstarších dětí Rybičky, Berušky, Dráčci a Kuřátka. 
 Kromě zájmových kroužků pořádají adventní benefiční dílny se společným posezením 
a vystoupením dětí. Děti pravidelně pobývají venku v týpí, učí se dovednostem v pří-
rodě, rozdělávají oheň a uklízejí dřevo.  
 
Dobrá zpráva přišla 17. prosince 2020, kdy noční zasedání Zastupitelstva hl. m. 
Prahy schválilo další dotaci pro výstavbu nové budovy MŠ Sluníčko ve výši 25 
mil. Kč. V tuto chvíli má ÚMČ celkem 35 mil. Kč na financování stavby, která je 
velice důležitá pro uvolnění kapacity v Masarykově škole. 
 
Kromě státních mateřských škol působí v naší obci také dalších třináct soukro-
mých mateřských škol s různým stupněm nabídky výuky, aktivit i finanční 
úhrady rodičů. 
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KULTURNÍ ŽIVOT 
 
Již sedmým rokem spolupracuje ÚMČ Praha 21 a jeho Odbor školství a kultury MA 21, 
Komise sociální politiky a zdravotnictví, spolu s Muzejní radou a dalšími spolky a or-
ganizacemi při zajišťování kulturních akcí v obci.   
 
 
Akce pořádané Úřadem městské části Újezd nad Lesy (ÚMČ), nebo na kterých 

se spolupodílel v roce 2020. 
 
15.  ledna   - vernisáž 9. ročníku výstavy "Jsem senior a žiji v Újezdě" 
5. září- 11. září - Týden zdraví a Den zdravé země 
3. října – Běh o pohár starosty, aneb Běh za újezdskou sovou 
 
 Řada plánovaných obecních akcí musela být kvůli pandemii covidu 19 zrušena.  
 
   

 Muzeum 
 
Muzejní rada letos pracovala pod vedením paní Ing. Evy Danielové ve složení Marie 
Tomaidesová, Mgr. Jana Synková, Mgr. Jana Kurková, Mgr. Petr Mach, MUDr. Zita 
Kazdová, Monika Schusterová, a Michal Theer. Externími spolupracovníky byli, plk. 
Ing. Jan Vondráček a plk. Ing. Karel Tůma a Ing. Klára Zezulová. Také v letošním roce 
připravilo muzeum několik výstav. Bohužel řada z nich se kvůli epidemii covidu 19 
vůbec neuskutečnila. Kromě vernisáží výstav, bylo muzeum otevřeno každou středu 
od 13. do 17. hodin, kromě nouzových stavů. Kustodem muzea je pan Zdeněk Zahrad-
ník. Tajemnicí muzea, která zastupuje zřizovatele ÚMČ Praha 21, je paní Markéta Sla-
víková.  
 
15. ledna se v muzeu uskutečnila vernisáž k zahájení výstavy „Jsem senior a žiji 
v Újezdě nad Lesy“. Organizačně výstavu zajišťovala Komise sociální politiky a zdra-
votnictví s Odborem sociálních věcí MČ Praha 21. Výstavy se zúčastnilo osmnáct sou-
těžících a největší ohlas vzbudila šitá panenka Žonglér od Mileny Uhrové. Druhé místo 
obsadily obrazy z přírodnin a koláže od Aleny Procházkové a třetí místo obrazy, abs-
trakce a krajina od Věry Suché. 
Vernisáž zahájila místostarostka paní Kristýna Kopecká a výstavou provázela MUDr. 
Zuzana Dastychová, zastupitelka MČ Praha 21 a předsedkyně komise sociální politiky 
a zdravotnictví. Na výstavě se podílel odbor sociálních věcí a finančně ji podpořila MČ 
Praha 21. 
V sobotu 18. ledna se uskutečnil 11. ročník turistického pochodu „Courání Pra-
hou“, organizovaného KČT, odbor POHODA Praha, ve spolupráci s Újezdským mu-
zeem, kde byla registrace účastníků a start pochodu. 
 
I letos bylo muzeum otevřeno pro veřejnost každou středu od 13 do 17 hodin, 
kromě vyhlášených nouzových stavů kvůli covidu-19. V případě zájmu o návštěvu 
mimo otevírací dobu, je možné se dohodnout na tel. 602 660 684 
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19. února se konala vernisáž výstavy “ Putování vesmírem“, připravené všemi tří-
dami školy. Obdivovali jsme planety, vesmírná tělesa, znamení zvěrokruhu i mimo-
zemšťany. Inspirací byly i použité techniky, tempera, keramická hlína, obaly Tetra Pak, 
alobal, recyklovaný papír, nebo koláže ze starých časopisů.  Velký dík patří paní uči-
telkám a asistentkám za výtvarné a literární vedení dětí. Velký dík patří i rodičům, kteří 
navštívili výstavu při vernisáži. 
 
„Turistika nuda není, těšíme se na chození“, byl název výstavy k 30 letům obnovení 
Klubu českých turistů (KČT), s vernisáží v muzeu 4. září. Výstavu si mohli prohléd-
nout i účastníci obou následujících pochodů, protože registrace účastníků byla také 
v muzeu. 
 
V neděli 6.9. se uskutečnil 4. ročník turistického pochodu „Za loupežníkem 
DRHOLCEM“. organizovaný KČT odbor POHODA Praha, ve spolupráci s Újezdským 
muzeem, kde byla registrace účastníků a start pochodu. 
 
V úterý 8. 9. se konal turistický pochod „Od muzea do muzea“. Start byl v újezd-
ském muzeu a cíl v muzeu Uhříněvsi. 
 
 

Místní knihovna 
 
Kvůli coronavirové epidemii byl i letošní rok v knihovně zvláštní. Knihovna měla celkem 
949 registrovaných čtenářů, z toho dětí do 15 let bylo 302. Během roku se uskutečnilo 
14.923 návštěv uživatelů a z nich 147 použilo PC a internet v knihovně. Celkový stav 
knižního fondu je 16.100, z toho beletrie 12.475. Přírůstky 816, úbytky 938. Knihovna 
odebírá 7 časopisů, které byly 142 x půjčeny. Knižních výpůjček bylo celkem 
19.597.Knihovních akcí bylo kvůli epidemii méně, zvládlo se jich pouze 18 a přišlo 361 
návštěvníků. Jednalo se hlavně o návštěvy dětí z 1. 2. 3. a 4. tříd s učitelkami. Příspě-
vek MČ na nákup knih byl 70.000 Kč, nakonec po přesunu peněz z kapitol to bylo 
téměř 100.000 Kč. Dotaci z magistrátu dostala knihovna ve výši 66.900 Kč. Vzhledem 
k epidemii covidu byla knihovna úplně zavřená část března a dubna. V dubnu a začát-
kem května byla částečně omezena otevírací doba. Po otevření se knihy dávaly do 
třídenní karantény, než se mohly znovu půjčit. Pracovalo se v rukavicích a dezinfiko-
valy se vazby knih. Prakticky se dezinfikuje stále, během dne, než jdou jíst, než od-
chází domů. V říjnu se znovu omezila otevírací doba, pak se opět zavřelo, v listopadu 
až do vánoc, bylo otevřené výdejní okénko a po vánocích se knihovna opět uzavřela. 
Během uzavírek se nakupovalo, vyřazovalo a uklízelo. Takový zvláštní byl covidový 
rok 2020 
 

Café Galerie Zelený Dům 
 
Novou kulturní dominantou uprostřed obce se stala znovuobnovená galerie Ze-
lený Dům. 
 
 Paní Martina Schiffmannová která galerii vede, miluje výtvarné umění a k němu 
patří i občerstvení, takže ke kávě a horké čokoládě podává výborné domácí zákusky. 
Účast na většině akcí je podmíněna předchozí rezervací a některé i vstupným.  
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Sezónu 2020 zahájila 8. ledna výstava ak. malířky Heleny Štefkové-Hruškové. 
Výstavu uvedla Eva Jančaříková s houslovým doprovodem členky ND Andrei 
Buriánové. 16. ledna se konala přednáška Pavla Taussiga předního českého filmo-
vého historika-Tajemství Hermíny Týrlové a Karla Zemana. 25. ledna si mohli účast-
níci poslechnout filmovou hudbu dua Cricket and Snail v podání manželů Carlsono-
vých. Leden byl 30. 1. zakončen přednáškou Jiřího Jílka, novináře, publicisty a folklo-
risty na téma Žítkovské bohyně. Zájemci se tak seznámili s provozováním lidové magie 
v oblast Bílých Karpat. 5. února se konala výstava Juraje Jakubiska, světoznámého 
režizéra a scénáristy.4. března byla zahájena výstava obrazů Jana Severy “Zrozen ve 
vodnáři“, hudební doprovod David Šitavanc. Druhou březnovou akcí byl velikonoční 
workshop paní Valerie Stulíkové, která učila zájemce novou techniku barvení vajec.V 
květnu se uskutečnila výstava obrazů Jiřího Vidláka. V červnu to byla výstava Albina 
Gorbina intuitivní malba. V září Viktor Žuk a Nadje Katernoga vedli výrobní kurz kera-
miky. 1. října Šansony vinné a nevinné Eva Kriz-Lifková a Milan Dvořák. 2. října za-
hájena výstava Františka Kollmana, legenda po 16. letech. Jako hlavní host se 
představila Irena Budweiserová a řada dalších hostů. V prosinci se ve spolupráci 
s ÚMČ a školou uskutečnila akce „Vánoční přání a roznášení dárků seniorům“, 
kteří nikoho nemají, nebo jsou rodiny velmi vzdálené. Na vánočním koncertu v Zele-
ném domě byly dárky předané těm, kteří mohli přijít Ostatním je společně přinesli 
domů. Naše malé sovičky každému zazpívali koledu a pak předali dárek  
 

SPORT 
 

Fotbalový klub Újezd nad Lesy 
 
FK Újezd nad Lesy, celosezónně provozuje dlouhodobě pronajaté sportovní areály 
travnaté fotbalové hřiště s kabinami a sociálním zázemím v Čentické ulici a tréninkové 
hřiště v Pilovské ulici, vše v pronájmu od ÚMČ Praha 21. Fotbalový klub, má v sou-
časné době dvě fotbalová družstva dospělých a sedm mládežnických družstev. Před-
sedou klubu a sekretářem je Tomáš Zeman a místopředsedou Ing. Martin Mora. 
Z grantových dotací ÚMČ Praha 21 získali pro rok 2020 fotbalisté 25 000 Kč. 
 
A – tým mužů se opět vrátil do Pražská teplárenská přeboru. Klíčové bylo také roz-
hodnutí brankářské legendy Jaromíra Blažka pokračovat i nadále v Újezdě nad Lesy. 
Další posílení A. mužstva znamenal příchod bratrů Lukáše a Davida Jarolímových, 
kteří hráli naši I. Ligu i v zahraničních klubech. Vše dohromady znamenalo, že na 
začátku jarní sezony 2020 byl Újezd nad Lesy na pěkném 3. místě tabulky Praž-
ského přeboru.  
 
Ještě v průběhu ledna a února sehrál A-tým čtyři přípravné zápas, v nichž potvrdil své 
kvality., když utrpěl pouze jednu těsnou porážku s TJ Klíčany 2:3. Těšili se na dalších 
15 kol jara. Jenže přišel koronavirus a vše bylo jinak. Fotbalová asociace ČR roz-
hodla, že se všechny amatérské soutěže zastavují a celý ročník bude anulován. 
Vzhledem k mimořádným opatřením vlády byla od 16. března uzavřena veškerá spor-
toviště tedy i oba naše areály v Čentické a na Blatově. 
 
Pokračujme tím příjemnějším. Koncem července proběhl tradiční fotbalový kemp 
formou příměstského tábora, na jehož zahájení se přišel podívat i starosta pan Milan 
Samec.  V rámci přípravy odehrálo Áčko tři přátelská utkání s SK Praga Vysočany, 
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Sokolem Libiš a s Klíčany. Počátkem srpna přišla špatná zpráva. Jeden z hráčů A-
týmu měl pozitivní test na covid -19 a první dvě kola tak byla odložena. 
 
Potom přišla horší zpráva. Výkonný výbor Fotbalové asociace ČR rozhodl na 
svém zasedání, o přerušení soutěží ročníku 2020 / 2021 do 31. 12. 2020. 
 

Tělocvičná jednota Sokol 
 
V září 2020 uplynulo již 29 let od novodobé obnovy újezdského Sokola po roce 1989. 
Dne 18. září 1992 zaregistrovalo ministerstvo vnitra také Tělovýchovnou jednotu Sokol 
Újezd nad Lesy. 
 
TJ Sokol, má v tomto roce 205 členů a organizuje pro občany naší MČ sportovní vyžití 
v rámci tří oddílů, Sport pro všechny, Oddíl tenisu a Rekreační sporty. Předsedou zů-
stává pan Ing. Jiří Čemus. Oddíl sportu pro všechny (SPV) má letos 110 členů, což 
je pokles oproti roku 2019 o 23 členů. Tradičně zajišťuje cvičení pro ženy a mládež, 
kde je nejširší základna cvičících v obci (98 členů) a dále i hraní volejbalu (Újezdské 
Sovy 12 členek)), který je nejúspěšnější aktivitou TJ.  
 
Letošní rok byl velmi obtížný, nejen kvůli covidové epidemii, kdy byla uzavřena veškerá 
sportoviště. Na jaře nebylo možné cvičit v uzavřených prostorách. Využívali tedy ven-
kovní veřejná sportoviště, nebo venkovní areál u školy. Protože od května do prosince 
probíhala rekonstrukce tělocvičen v Masarykově škole, museli si zajistit náhradní tělo-
cvičny. Od září do října získali pronájem tělocvičny v ZŠ Koloděje pro cvičení malých 
gymnastek a tělocvičny v Běchovicích pro cvičení žen 2x týdně. Cvičení probíhala 
v omezeném režimu počtu osob. Po vyhlášení nouzového stavu v říjnu, byla opět uza-
vřena všechna sportoviště. Po vládním uvolnění restrikcí začátkem prosince se již cvi-
čení pro dospělé pro malé skupiny osob neuskutečnilo. Pouze malé gymnastky pokra-
čovaly v Kolodějích. 
 
Během školního roku, se ženy schází každé pondělí a čtvrtek v tělocvičně Masa-
rykovy základní školy. Celkem cvičí 35 žen. Cvičitelkami jsou Líba Mašková, Marcela 
Sechterová, Jana Holubová, Iva Kleinhamplová, Hanka Rosová, Karolina Ploužková, 
Stáňa Babušková a Hanka Carbochová.  
 
Volejbalistky „Újezdské Sovy“ (12 žen), se v lednu zúčastnily turnaje v Kyjích, které 
uspořádali nadšenci z uskupení „Tety z Vinohrad“. V červnu proběhl venkovní turnaj 
v Úněticích, který pořádaly „Kobry z Dejvic“.  
 
Dotace získané z MŠMT a MHMP použili k odměně instruktorek dětí a k pořízení spor-
tovního náčiní a cvičebních pomůcek. Díky finanční podpoře MČ Praha 21, se podařilo 
snížit náklady spojené s pronájmem tělocvičen MŠ v Polesné ulici. Poděkování patří 
všem instruktorům SPV, kteří se ve volném čase věnují dětem i ostatním zájemcům o 
sport. 
 
Oddíl tenisu. Na pronájem tenisových kurtů bylo vypsáno výběrové řízení, které vy-
hrála firma TK Tola a oddíl k 31. 3. 2020 zastavil činnost. Tenisový areál se znovu 
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otevřel pro veřejnost 1. května 2020. a 11. září byla otevřena nová dvoukurtová nafu-
kovací hala, díky které se nyní může hrát na kurtech celoročně. Veškeré využití areálu 
se platí.   
 
Oddíl rekreačních sportů. Oddíl byl kvůli reorganizaci nefunkční. Multifunkční hřiště 
nabízeli sokolové v tomto roce jednotlivcům i skupinám k pronájmu (mládeži zdarma). 
Výhodou je i skutečnost, že hřiště lze využít celoročně, protože povrchem je umělá 
tráva. 
TJ Sokol (SPV) získal od ÚMČ Praha 21 letos dotaci ve výši 9 750 Kč. 
 

Sportovní klub Kangsim Dojang 
 
Kangsim Dojang je sportovním oddílem sdružujícím cvičence korejského bojového 
umění taekwondo. Předsedou oddílu je pan Marek Doxanský. U nás v Újezdě nad 
Lesy působí již od roku 2001, kdy vznikl za přispění několika reprezentantů tohoto 
sportovního odvětví. Hlavní činnost oddílu, je zaměřena na výuku sportovního zápasu 
kyorugi a cvičení sestav poomse. Má celkem 300 členů, z toho 80 závodníků. 
 
Oddíl se snaží o výchovu úspěšných sportovců na nejvyšší úrovni. Zároveň, je jeho 
snahou zvyšování morálních kvalit členů a dodržování etických pravidel bojových 
umění. Hlavním cílem je rozvíjení osobnosti žáků tak, aby dokázali být pravdivými a 
prospěšnými lidmi. 
 
Rok 2020 začali zostra. Již 3. ledna se naši zástupci vydali do Nymburka na meziná-
rodní soustředění, kterého se zúčastnilo kolem stovky závodníků a trenérů ze šesti 
různých zemí. V rámci třídenního soustředění měli sportovci možnost zápasit i cvičit 
se soupeři z jiných oddílů a národností, pod dohledem profesionálních trenérů. Tento 
kemp byl cennou zkušeností jak pro naše závodníky, tak i trenéry. Děkujeme české 
státní reprezentaci za organizaci kempu a našim účastníkům za jejich píli v posváteční 
době.  
 
30.ledna proběhlo slavnostní vyhlášení nejlepších sportovců Českého svazu 
Taekwondo v kulturním centru Novodvorská. Z Újezda na galavečer zamířilo šest oce-
něných, kterým se za loňský rok podařilo uhájit naprosté prvenství. Pro poháry za své 
výkony postupně na podium zamířili Tomáš Přinda, Maruška Brejlová, Julča Šlesinge-
rová a Martin Horák. Také díky jejich výkonům se se v závodních sestavách Kangsim 
Dojang umístili na celkově třetím místě v prestižní kategorii Extraliga poomsae a stej-
nou příčku obsadili  v Národní lize poomsae. Rovněž ve sportovním zápase se našim 
závodníkům podařilo získat několik prvenství. Pro poháry za vítězství ve věkových i 
váhových kategoriích si přišli Vojta Stejskal, Tomáš Rada a Pepa Skotnica. Všem ví-
tězům patří gratulace. 
Hned na začátku sezony čekal naše závodníky v podobě belgického turnaje Open 
Challenge Cup. Zúčastnilo se přes 300 závodníků z osmi zemí. Naši závodníci Tomáš 
Přinda a Martin Horák získali bronzové medaile. Jako poslední šly na řadu Julie Šle-
singerová a Denisa Zakopalová, pro které to byl první turnaj ve vyšší kategorii a jejich 
nervozita byla pochopitelná, nicméně jejich šesté a sedmé místo hodnotíme v této kon-
kurenci jako velký úspěch. 
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První český online turnaj Hirundo cup se uskutečnil počátkem května. Díky skvělým 
výkonům se nám v konkurenci 13 týmů podařilo skončit na výborném 3. místě a cel-
kově jsme dosáhli na 4 bronzové, 2 stříbrné a 4 zlaté virtuální medaile. 
 
V době od června do září 2020 probíhal nábor nových členů.  
 
Dne 11. září 2020 se uskutečnilo Exhibiční vystoupení taekwondo SK Kangsim 
Dojang. V rámci „Dne Zdravé země“ a „Dnů zdraví“, na multifunkčním sporto-
višti. 
 
Přestože se to v době covidu zdálo neuskutečnitelné, podařilo se druhý týden v srpnu  
uskutečnit každoroční letní soustředění v v Malých Svatoňovicích. Celkem jich bylo 
80. Všichni  se museli řídit přísnými hygienickými opatřeními. Tábor byl naplněn dřinou 
při ranním běhu, třech trénincích, zápasy, kondiční přípravou a zkouškami. Zbyl i čas 
na hraní celotáborové hry. Celý týden doprovázelo krásné sluníčko. 
 
Když ruku v ruce s podzimem přišla druhá koronavirová vlna a s ní i nová vládní opat-
ření, museli pozastavit vnitřní i venkovní tréninky. I přesto nezaháleli a tréninky přesu-
nuli do virtuálního prostředí. Již od středy 14. října zprovoznili tréninky prostřednictvím 
platformy Zoom. Situaci zhodnotil i Marek Doksanský, hlavní trenér a předseda Kan-
gsim Dojang:“během této situace vnímám online tréninky jako jedinou možnost udržet 
nejen tréninky, ale i celý klub v provozu.“ 
 
Další úspěchy Kangsimu i virtuálně. Po domácím turnaji Stay Safe Cup, kterého se 
zúčastnilo celkem 138 závodníků z České a Slovenské republiky a kde z dvaceti na-
šich závodníků, hned deset získalo medaili (2 bronzové, pět stříbrných a tři zlaté), zú-
častnilo se 5 členů reprezentace, nebo sportovního centra mládeže ČR také meziná-
rodního turnaje „ 2nd Lents Taekwndo Poomsae Open“. Zde byla konkurence téměř 
6000 závodníků z celého světa. Turnaj se konal první dva listopadové víkendy. O prv-
ním víkendu bohužel neuspěli Martin Horák a Kateřina Skotnicová, kteří doplatili na 
velkou konkurenci. Naopak Adamovi Papežovi se podařilo získat bronz a další bronz 
získal také Tomáš Přinda. Dalším úspěchem se mohla pochlubit Julie Šlesingerová, 
která ve své kategorii nenašla přemožitelku a slavila tak již čtvrté vítězství na online 
turnaji v řadě. 
 
Bez obětavých trenérů a pomoci rodičů by to nešlo. Velké díky patří také generálnímu 
partnerovi společnosti Abak s.r.o. provozovateli sítě Újezd.net, hlavnímu partnerovi 
Obchodní akademii Praha s.r.o. a ÚMČ Praha 21 za finanční grant ve výši 50. 000 
Kč.  
 

Občanské sdružení "Tři pro zdraví" 
 
Sdružení, vzniklo na jaře roku 2008 a za tu dobu se uskutečnilo mnoho, velmi dobře 
organizovaných závodů. Sdružení tehdy založili tři přátelé Ondřej Brouček, Ondřej 
Kočí a Marek Lejsek. Tehdy je napadlo využít potenciál Klánovického lesa a chtěli 
ukázat, že příroda a sportovní aktivita se tu dají dobře skloubit. Z nápadu vznikl seriál 
tří závodů, které propojují i obce ležící v okolí Klánovického lesa. V Úvalech se tra-
dičně jede a běží MTB a Trail Run. Újezd je spojený s KoloBěhem (původně duatlo-
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nem) a konečně Klánovice mají svůj MiniAdventure. V roce 2015 přibyl ještě i půlma-
raton, takže dnes jde již o serii 3+1. Letošní koronavirová sezona seriálu 3. + 1 ovšem 
nepřála. Jedině úvalský závod se konal v původním termínu 14. června 2020. KoloBěh 
a MiniAdventure se musel přesunout a půlmaraton se nakonec neběžel vůbec. Protože 
do organizace vložili hodně času a peněz, vyznačili jeho trasu v lese, aby si ho mohl 
každý zaběhnout na nečisto. Spolek Tři pro zdraví má ovšem štěstí na sponzory (tím 
hlavním je újezd.net), účastníky závodu i obce. Všichni firemní sponzoři i místní rad-
nice spolek podpořili i v této době a byli schopni akceptovat podmínky měnící se ze 
dne na den. Velice si této podpory váží  
 
Na podporu těchto sportovních aktivit dostalo letos sdružení grant od MČ Praha 21 
ve výši 42.500 Kč. 

 
 

Školní sportovní klub 
 
Klub, je svou podstatou zaměřen na poskytování sportovního vyžití, především dětem 
a mládeži školního věku rekreační formou. Činnost jeho pěti oddílů, je prvotně zamě-
řena na spontánní sportování, získávání pohybových dovedností a návyků v bezpeč-
ném prostředí a pod kvalifikovaným vedením.  Stále se daří udržovat cvičitelskou a 
trenérskou základnu dobrovolníků bez kterých by žádná činnost nebyla možná. Kromě 
rekreačního sportování, florbalu a horolezectví, dosahuje trvale největších úspěchů 
oddíl atletiky, který patří mezi nejlepší pražské oddíly. Kromě tréninků třikrát týdně, 
závodili na několika veřejných závodech.  
 
Školní sportovní klub, podporuje, nejenom sportovní a společenský rozvoj velkého 
počtu dětí, ale vychoval i špičkové atlety, kteří se tomuto sportu, věnují na nejvyšší 
úrovni.  
 
ŠSK již tradičně patří k organizátorům i účastníkům letos již 15. ročníku "O pohár 
starosty", aneb "Běh za újezdskou sovou". 
 
V uplynulých ročnících už zažili slunce, dusno, vedro, vítr, déšť, chladno i potopu. Ale 
potom přišel tento podivný rok 2020 s koronavirem. Aby původní květnový termín a 
jeho přípravy nepřišly nazmar, museli najít v podzimním kalendáři náhradní datum 
v sobotu 3. října. Před pořadateli stál obtížný úkol, vypořádat se s přísnými hygienic-
kými opatřeními. Předběžné internetové přihlášky omezily shlukování závodníků při 
prezentaci a bylo omezeno občerstvení. Slušná byla účast mladšího žactva. S vyšším 
věkovými kategoriemi byl úbytek závodníků znát. V hlavním ženském závodě vyběhlo 
na trať 15 žen a dívek a 16 mužů. Celkový počet 209 účastníků má sice daleko do 
účasti předchozích ročníků, ale vzhledem k okolnostem jde o slušné číslo. Ukázněnost 
závodníků i diváku pomohla ke zdárnému a bezproblémovému průběhu závodu. Do 
pořádání se aktivně zapojil i pan starosta MČ Praha 21 Milan Samec, který povzbuzo-
val závodníky na trati a osobně předával závodníkům ceny. 
 
Dne 13. prosince se zúčastnil atletický oddíl ŠSK Mistrovství ČR v přespolním běhu, 
které se konalo v Běchovicích v rámci 56. ročníku závodu „Mladé Běchovice“. V kate-
gorii mladších žáků vybojoval mistrovský titul náš závodník Jan Machalický. Jeho 
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úspěch je pro nás potvrzením, že má smysl trénovat i v těchto nelehkých koronaviro-
vých podmínkách. Gratulujeme ! 
 
ŠSK získal v roce 2020 grant MČ Praha 21 ve výši 47 000 Kč 
 

SPOLKOVÁ ČINNOST 
 

Český zahrádkářský svaz 
 
Předsedkyní je paní Blanka Exnerová. Roční příspěvek člena je 150 Kč. Z toho pro 
organizaci zůstává 50 Kč. Počet členů se každoročně mění, ovšem dlouhodobě členů 
spíše ubývá. Členská základna stárne a noví mladší zájemci bohužel nepřibývají.  Ke 
dni 31. 12. 2020, měla místní organizace 80 členů. Ve výboru pracuje 9 členů a kon-
trolní komise má 3 členy. 
 
V lednu byl zahájen tradiční prodej sadbových brambor. Celkem bylo zajištěno 375 kg. 
 
Výroční schůze se uskutečnila těsně před uzávěrou kvůli covidu-19 v sobotu 7. března 
2020. Byla již v pořadí 73. od založení spolku. Po výroční schůzi následovala spole-
čenská zábava s hudbou. 
Pravidelně měsíčně se konají výborové schůze. 
 
Zahrádkáři trvale pomáhají v péči o veřejnou zeleň a mají v péči i okolí pomníku T. G. 
Masaryka, včetně záhonů i řady lemujících jalovců. Pečují také o zeleň v korytech u 
hlavní silnice před Domem dětí a mládeže na křižovatce. Koryta se nechají přezimovat 
a regenerace se provede až na jaře 2021. 
 
Spolu s ÚMČ Praha 21, jsou spoluorganizátory vzpomínkových setkání u pomníku na-
šeho prvního prezidenta, kdy si připomínáme výročí jeho narození a úmrtí. I letos se 
spolu s ÚMČ podařilo 7. března zajistit oslavu narozenin TGM položením věnce a krát-
kou vzpomínkou.   
 
Při letošních spojených akcích Dne Zdraví a Dne Země, konaných 9.září, připravily 
členky spolku zajímavý program, jehož součástí byly možnosti kompostování, určování 
druhů zemin a poznávání rostlin.   
 
Moštování jablek bylo zahájeno v sobotu 12. září, ale kvůli covidu-19 muselo být i přes 
velký zájem po pěti sobotách ukončeno. 
 
Tradiční říjnová výstava ovoce a zeleniny, v pořadí již 64 a šestá ve splupráci 
s Masarykovou školou a Mateřskými školami, musela být z důvodu epidemie ko-
ronaviru zrušena. Vedlo je to k nápadu, uspořádat alespoň virtuální výstavu krásných 
dětských obrázků na webu Masarykovy školy (www.zspolesna.cz a webu radnice 
(www.Praha21.cz). Na webu spolku rozšířili virtuální výstavu o fotografie výpěstků  
členů a příznivců. Poděkování za koordinaci mezi školkami a třídami v ZČ patří paní 
Evě Danielové. Děkují též za podporu a důvěru představitelům naší MČ Praha 21. 
 
Předsedkyně paní Exnerová pravidelně informovala ve Zpravodaji zahrádkáře, ale i 
širší veřejnost o zahrádkářské tématice v průběhu celého roku. 

http://www.zspolesna.cz/
http://www.praha21.cz/


Stránka 24 z 33 

 

 
Další zprávy i aktuality se zájemci dozvěděli na internetových stránkách spolku velmi 
navštěvovaných, o které pečuje přítel Šebík. 
 
Zahrádkáři dostali od MČ Praha 21 letos grant na podporu činnosti ve výši 4 250 
 Kč. 
 

Svaz postižených civilizačními chorobami 
 
Činnost organizace vychází ze základního poslání SPCCH, to je vyhledávání a péče 
o zdravotně postižené spoluobčany a jejich zapojování do běžného života. 
 
SPCCH je největší újezdskou organizací. K 31.12. 2020 měli 298 členů. Těší je 
smysl práce a májí radost že všechno, co pro členy připravují, je dobře přijímáno.  
 
16. března 2020 vláda uvalila na Česko koronavirové domácí vězení. Vypukla 
pandemie. Přišli jsme o hospody, koncerty, kina, divadla, cestování nákupy i 
sport. Postihlo to i veškerou spolkovou činnost. 
 

OV a výbor ZO SPCCH v Újezdě nad Lesy pracoval v r.2020 v tomto složení: 

E.Štrasmajrová-předsedkyně OV a ZO, M. Tomaidesová-místopředsedkyně, kroni-

kářka, divadelní představení, M. Vodičková-hospodářka OV a ZO, Ing. M. Branžov-

ská-vycházky a výlety, R. Řezáčová-matrika a cvičitelka, A.Kochová-členka výboru, 

B. Nosková-předsedkyně revizní komise. 

Revizní komise pro oba výbory-B. Nosková, V Massaová a M. Havránková. 
 

Práce úsekových důvěrnic byla rozdělena mezi 18 členek a jsou jimi: paní Sr-

becká, Vašková, Tomaidesová, Kollingerová, Marešová, Nováková, Štrasmajrová, 

Podlipná, Havránková, Kochová, Pavlíčková, Vodičková, Kupková, Zábranská, 

Šafránková, Šišuláková,, Roubalová, a Starčevičová. 

Výbor se schází pravidelně první pondělí v měsíci a v roce 2020 připravil následující 
akce: 
 
Besedy březen – Prevence osobního bezpečí (paní Lenka Hofmanová z Městské po-
licie), říjen – Jihoafrická republika „Za velkou pětkou do kolébky lidstva“ (paní Jitka 
Carbolová). 
 
Vycházky-únor – Starým městem do galerie Hl.m. Prahy v domě „U Zlatého prstenu“. 
Září – Karlovem na Bastion a dále na Albertov. 
 
Výlety: - plánované výlety zrušila pandemie. 
 

Divadla: - koncerty – plánované zrušila pandemie. 
 
Dále výbor organizoval ozdravné pobyty, březen– 7. – 14. 3. Luhačovice, zúčastnilo 
se 36 členů. Září–13.-19.9. Horní Planá, hotel „U Méďů, účastnilo se 40 členů.   
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Rekondiční pobyty pro kardiaky, červenec 12.-18. 7. Spálené Poříčí, hotel Brdy, 
účast 44 členů.  
Pravidelné cvičení paměti, které vede paní Štrasmajrová se z důvodu pandemie neko-
nalo. 
Paní Štrasmajrová se stará o spolkovou nástěnku, kde pravidelně vyvěšuje všechny 
akce a zprávy.a zveřejňuje je také v místním Zpravodaji. 
Tak jako každoročně probíhalo pravidelné rehabilitační cvičení s prvky jógy v obou tě-
locvičnách ZŠ a je o ně stále velký zájem. Cvičení vedly R. Řezáčová, J. Krátká a B. 
Najmanová. Začalo cvičit 47 členů, ale z důvodu pandemie bylo cvičení pozastaveno. 
Navíc podziimní cvičení bylo zrušeno kvůli úpravám tělocvičen. Cvičení na židlích (ve-
doucí J. krátká) proběhlo pouze na jaře a podzimní bylo zrušeno (bylo přihlášeno 28 
členů. Plánovalo se jarní a podzimní cvičení ve Wellnes centru Blatov. Také o tuto 
aktivitu je velký zájem. Bohužel jarní plavání a cvičení se neuskutečnilo kvůli pandemii 
a podzimní (přihlášeno 39 členů), uskutečnilo pouze jedenkrát. Cvičení v bazénu vedly 
R. Řezáčová a B. Najmanová. 
 
Činnost SPCCH je podporována členskými příspěvky (100 Kč), grantovou pod-
porou ze strany ÚMČ Praha 21 ve výši 14.500 Kč která se pro nemožnost využití 
(covid), na konci roku vrátila.  
 
Bohužel nám základna stále stárne a není již takový zájem o besedy a návštěvy diva-
del, a proto jsme jejich počet omezili. Tentokrát hlavně kvůli covidu 19. 
 

 
Klub aktivních seniorů 

 
KAS měl v letošním roce 125 členů. Výbor vede paní Helena Vojtová, a dále jsou členy 
výboru Irena Krajsingerová, Alena Machová, Josef Vodička, a Eva Suderová.  
 
Dne 23. ledna navštívili výstavu skla Bořka Šípka v galeri Tančícího domu v Praze. 
 
15. února proběhla v budově Masarykovy ZŠ Výroční členská schůze. 
 
Od březnového prvního případu coronavirové nákazy u nás se také zastavil i spolkový 
život. 
 
Po prázdninovém částečném uvolnění se 5. září uskutečnil autobusový zájezd na 
zámek Libochovice s prohlídkou zámeckého parku, prohlídka vodního hradu Budyně 
nad Ohří a při zpáteční cestě se zastavili v lázních Mšené. 
A ještě 30. září navštívili muzikál „Kat Mydlář“ v divadle Brodway. Tím další akti-
vity do konce roku musely kvůli epidemii skončit. 
Z grantové podpory ÚMČ Praha 21, získali letos na činnost 25 000 Kč 
 

23. skautské středisko "Douglaska" 
 
Junák-Svaz skautů a skautek, má v České republice přes 50 000 členů a je největší 
výchovnou organizací mladých lidí v ČR. 
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Skautské středisko "Douglaska" působí v Újezdě nad Lesy již 30 let. Je součástí celo-
republikové organizace Junák. Skauting je pro většinu členů celoživotní náplní a vi-
díme to i u nás v Újezdě nad Lesy. Za posledních deset let se členská základna více 
než zdvojnásobila. V současné době působí ve středisku 128 osob. Členové jsou roz-
děleni do tří oddílů. 1.oddíl „Šídla“ je koedukovaný a vedoucí je Anna Sedláčková.22. 
oddíl „Vidrholec“ je chlapecký a vedoucími jsou Martin Prošek a Martin Dvořák. 28. 
oddíl „Kasiopea“ je dívčí a vedoucími jsou Michaela Moravcová a Šárka Těšínská. 
 
Začátkem nového roku 2020 se skauti z Újezdu rozhodli, že se zúčastní celore-
publikové skautské akce s názvem Zimní přechod Brd. Zájem o účast na akci 
projevily všechny oddíly. 25.1. 2020 se tedy vyráželo z hlavního nádraží směr 
Řevnice. Každoroční náplní zimního přechodu je putování na Kytínskou louku, 
kde se sejdou oddíly z celé republiky a děti si vyměňují vlastnoručně vyrobené 
brděnky. Je možnost se zde i občerstvit párkem v rohlíku, teplým čajem nebo 
horkou čokoládou. Vše je vydáváno z polní skautské kuchyně. Vyvrcholením 
celé akce byl slavnostní nástup ve 13:00 hod. se vztyčením vlajky Zimního pře-
chodu Brd.  
 
 4. skautský ples, plánovaný na předposlední březnový víkend se kvůli covidové ka-
ranténě již nemohl uskutečnit.  
 
Covidová pandemie silně ovlivnila celoroční činnost střediska. Opatření proti šíření ná-
kazy znemožňovala, nebo výrazně omezovala běžnou oddílovou družinovou činnost. 
Během první jarní vlny epidemie nebyly schůzky možné vůbec. 
 
Vedoucí ale naplánovali pro děti virtuální detektivku, kterou si mohl každý zahrát z do-
mova. Hru si s dětmi mohli zahrát i rodiče a trochu si tak zpestřit dobu karantény. Také 
se uskutečnilo několik online schůzek přes aplikaci Zoom. Vedoucí si mohli s dětmi 
popovídat a zeptat se, jak doma zvládají výuku online. Dospělí členové se zapojili do 
skautské pomoci například roznášením informačních letáků a distribucí roušek. V ná-
hradním termínu proběhl Český den proti rakovině /květinový den, do kterého se za-
pojili také.  
 
V letním období byla pravidla poněkud volnější, takže se podařilo uskutečnit i letní tá-
bory. Během prázdnin proběhly dva na sebe navazující tábory na tradičním tábořišti 
v Přestanicích na Šumavě. Nejprve se v termínu 4.-18. července konal tábor pro starší 
děti a na něj pak navazoval od 19. července do 1. srpna tábor pro mladší děti. Prvního 
tábora se zúčastnilo 31 a druhého 32 dětí. Náklady na tábory činily 193 647 Kč. 
 
 
Koncem zář byla běžná činnost opět významně omezena. Opět se to snažili nahradit 
alespoň formou virtuálních schůzek přes internet, přípravou her po okolí, kterých se 
mohli zúčastnit i rodiče, fotosoutěží s novými oddílovými tričky a podobně. V krátkém 
prosincovém období se podařilo uspořádat několik schůzek v klubovně a dvě jedno-
denní výpravy.  
 
Tak jako každoročně přivezli skauti v prosinci do Újezda Betlémské světlo. 
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Sbor dobrovolných hasičů 
 
18. ledna 2020 se uskutečnila valná hromada Sboru dobrovolných hasičů (SDH)Újezd 
nad Lesy.  Na programu byla zpráva o činnosti sboru za rok 2019, zpráva o hospoda-
ření, zpráva revizora účtu sboru a zpráva velitele jednotky SDH. Proběhly i volby no-
vého vedení sboru pro období 2020-2025. Valnou hromadu navštívili i zástupci okol-
ních sborů z Úval, Klánovic, Dubče a Kolodě.j. Naši MČ reprezentovala místostarostka 
paní Kristýna Kopecká.  
 
Po celý předchozí rok 2019 přetrvávala obtížná situace, vzniklá po přerušení stavby 
nové požární zbrojnice v květnu 2018. Dočasná hasičárna byla provizorně umístěna 
do budovy bývalé firmy Ideal Lux na Blatově, nyní již ve vlastnictví MČ Praha 21.Ve II. 
čtvrtletí 2019 se stavby ujala nová firma Jílek Stavby s.r.o., která by podle smlouvy 
měla stavbu dokončit v I. čtvrtletí 2020.Tak se i stalo a začátkem března byla zko-
laudována nová hasičská zbrojnice a naši hasiči tak mají potřebné zázemí. Záro-
veň se podařilo dojednat bezúplatný převod vozidla od Hasičského záchranného sboru 
hl.m.Prahy. Naši hasiči tak kromě nové budovy získali i chybějící techniku. 
 
Starostou jednotky, která má letos 45 řádných členů je pan Lukáš Sady. Velitelem 
výjezdové jednotky JSDH (12 členů) je pan Daniel Váňa. 
Místní jednotka SDH, se schází každou sobotu a hlavní náplní práce, je údržba hasič-
ské techniky a vybavení. Členové jednotky jsou držiteli platných oprávnění o způsobi-
losti, vykonávat příslušné funkce v jednotce a účastní se každoročního školení. Čin-
nost hasičského sboru nespočívá pouze v hašení případných požárů, ale i v celé řadě 
technických zásahů.  
 
Výjezdová jednotka drží v předepsaných časech pohotovost a členové musí být 
k zastižení na telefonu. Případný poplach jim včetně základních údajů zašle počítač 
z ústředí formou telefonátu. Bylo tomu tak i v noci z 9. na 10. února kdy meteorologové 
vydali varování před orkánem Sabina. Hned od rána měli celkem sedm výjezdů k li-
kvidaci padlých stromů po vichřici. První zásah byl v ulici Čenovické kde byl padlý 
strom odstraněn pomocí motorové pily. Další případ likvidace padlého stromu byl 
v ulici Staroklánovická, kde byl i třetí zásah u točny busu MHD. Poté byl zlikvidován 
padlý strom v ulici Hodkovská. Další odstraněný strom byl mezi Hrádkovou a Staroklá-
novickou. Po dokončení tohoto zásahu byli upozorněni Městskou policií na další strom 
ve Staroklánovické, kde se již tvořily kolony osobních vozidel i MHD. Po odstranění 
stromu,byl  provoz obnoven. Byl to pro naše hasiče opravdu perný den. 
 
Další problém se objevil v okamžiku nákazy coronavirem mezi profesionálními hasiči 
hl. m. Prahy, kdy byly celé jednotky umístěny do povinné karantény a našim hasičům 
začali dvanáctihodinové pohotovosti, aby byli schopni včasného zásahu. V tomto ob-
dobí odsloužili 10 pohotovostí na zbrojnici a 10 pohotovostí „na telefonu“.  Případů 
neměli málo. Pětkrát vyjížděli k požáru lesního porostu v Klánovickém lese. V Žherské 
ulici čerpali vodu z prasklého výměníku, Zneškodńovali požár kuchyně v Bryksově ulici 
na Černém mostě, v Horních Počernicích řešili požár garáže,a nakonec pomáhali při 
velkém zásahu v Dolních Měcholupech, kde hořelo 50 tun balíků odpadu.  
 
Ani v létě si neodpočinuli. Jen v červenci to bylo šest výjezdů, nejvážnější byl výjezd 
k požáru haly v ulici U technoplynu v Kyjích. V srpnu odstraňovali vosí hnízdo ve 
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Chmelické ulici a hasili noční požár balíků slámy v Zaříčanské ulici na okraji Újezda a 
Sibřiny. 
Čtyři výjezdy měli i v září, z toho dvakrát hořelo v Klánovickém lese. 19. září se zú-
častnili taktického cvičení v dálkové dopravě vody v Kolovratech.  
 
Újezdští hasiči byli znovu nasazeni v druhé vlně covidu19. Vzhledem ke karanténě 
profesionálních jednotek, opět drželi 24. hodinovou pohotovost s výjezdem do 2 minut. 
Celkem devět výjezdů měli naši hasiči v době od 29.9. do 15. 10 2020. Dne 17. října 
se zúčastnili taktického cvičení požáru lesního porostu, spolu s jednotkami Chodov, 
Kolovraty, Koloděje, Horní a Dolní Měcholupy. V listopadu sloužili 3x 24.hodinovou 
pohotovost a měli 6 výjezdů. 
 
Jednotka požární ochrany (JPO) spadá do místní působnosti, ale může vyjíždět 
i za hranice Prahy 21 nebo do Středočeského kraje. Mají v garážích tři vozy. Nej-
starší je Tatra 148 nedávno zrekonstruovaná. Dále je to největší vozidlo Tatra 815, 
která má nádrž na 9 tisíc litrů vody. Podobnou technikou nikdo v okolí nedisponuje. 
Pohotovostní vozidlem pro menší akce slouží speciál Ford Transit. Další technikou 
jsou vodní čerpadla, rozbrušovačky a pily, včetně elektrocentrály.  
 
SDH Újezd nad Lesy se aktivně podílí na různých akcích pořádaných jak MČ 
Praha 21, místními spolky a sdruženími tak i na akcích Masarykovy ZŠ a mateř-
ských škol. Bohužel tyto akce se nemohly letos uskutečnit, kvůli koranavirové 
epidemii. 
 

Český rybářský svaz 
 
Újezdská organizace Českého rybářského svazu, má letos 605 členů a z toho 80 
členů z řad dětí a mládeže do 18 let. Po úmrtí Václava Melichara byl novým předse-
dou zvolen pan Jan Franc a jednatelem je pan Aleš Hrubý. Mezi prvními organizacemi 
používají elektronickou evidenci členské základny včetně výdeje povolenek.  
 
Také rybáři pocítili velké omezení činnosti, kvůli pandemii covidu-19. Nemohly se ko-
nat jarní ani podzimní rybářské závody a zrušen musel být i rybářský ples, plánovaný 
na zakončení rybářské sezóny.  
 
Dne 11. září 2020, na akci „Den Země“ se rybáři zúčastnili ukázkou ryb a rybolovné 
techniky. Na stánku rybářů poskytovala informace zájemcům slečna Kristýna Kuke-
ňová, která již druhým rokem vede rybářský kroužek, který má v současné době deset 
dětí. Kontakt pro další zájemce je na internetu, www.mocrs-ujezd.cz  
 
V říjnu proběhl tradiční výlov chovných rybníků v Újezdě nad Lesy a Modleticích. 
Rybáři zakoupili nové silo na krmení a nechali zhotovit novou střechu na klubovně 
Prodej a výdej povolenek probíhal podle vládních opatření. 
.   

Spolek (dříve Občanské sdružení) Újezdský STROM 
 
je dobrovolná nezisková nevládní organizace, která vznikla z iniciativy občanů Újezdu 
nad Lesy v roce 2005, jako občanské sdružení. Dnes je to Spolek pro Trvalý Rozvoj a 



Stránka 29 z 33 

 

Okrašlování Městské části Praha 21, tedy STROM.  Letos tedy slaví 15. výročí čin-
nosti. 
 
V čele spolku je tříčlenný výbor a předsedou je Ing. Michael Hartman..Spolek dlou-
hodobě spolupracuje s Lesy ČR i Lesy Hl. m. Prahy, ostatními neziskovými or-
ganizacemi i úřady a hájí veřejný zájem na kvalitním a zdravém prostředí.  
 
Těžištěm činnosti je občanské sdružování a dobrovolnictví osob, majících spo-
lečný zájem na ochraně životního prostředí a spoluvytváření veřejného prostoru. 
Své hlavní cíle klade do 13 oblastí, které zahrnují 1. Ochranu přírody, 2. Rozvoj 
občanské společnosti a 3. Obecné okrašlování. 
 
Ještě vzpomínka na závěr roku 2019, kdy jsme slavili 100. let „Lípy svobody“a 
byli jediní, kteří veřejně připomněli toto výročí. 
 
Za chladného, ale slunečného svátečního dopoledne 28. 10. 2019 uctil Újezdský 
STROM 100. výročí návštěvy T. G. Masaryka v Újezdě nad Lesy a sté výročí vysazení 
Lípy svobody péčí tehdejšího Okrašlovacího spolku. Předseda Antonín Kožíšek tuto 
lípu zasadil naproti tehdejší požární zbrojnice během slavnosti dne 28. 10. 1919.Čle-
nové dnešního okrašlovacího spolku Újezdský STROM i přespolní z Koloděj (odkud 
tehdy prezident a dcerou Alicí na slavnost před 100 lety přijel), přinesli k k Lípě svo-
body květy, zazpívali národní hymnu Kde domov můj a na památku T.G. Masaryka 
přidali i jeho oblíbenou píseň Ach synku synku. Slavnostní okamžik uvedl předseda 
spolku Újezdský STROM Michael Hartman. Zpěv doprovodil na housle zakládající 
člen Talichova kvarteta a dlouholetý člen České filharmonie Jan Kvapil, který je újezd-
ským občanem a členem okrašlovacího spolku Újezdský STROM. Členka výboru 
spolku Zita Kazdová přečetla v závěru z projevu prezidenta Václava Havla z 28. 10. 
1990: „Žijeme v době, která nám klade bezpočet zneklidňujících otázek Otázkou zá-
kladní je, zda a jak se nám podaří prosazovat hodnoty, jejichž jménem jsme povstali 
proti totalitnímu režimu.“ K pamětní desce u paty Lípy svobody umístili účastníci květy 
zlatavé barvy se stuhou a věnováním: „K 100. výročí zasazení lípy okrašlovacím spol-
kem za osobní účasti T.G.M. při oslavě 1. výročí vzniku ČR dne 28. 10. 1919 věnuje 
Okrašlovací spolek Újezdský STROM 28. 10. 2019“. Připojeny byly také tři stužky v ná-
rodních barvách. Oslava 100. výročí zasazení Lípy svobody Okrašlovacím spolkem, 
předznamenala vlastní výročí spolku Újezdský STROM, jehož činnost započala před 
15 lety v Praze 21 a okolí. 
 
Vzhledem k ohlasu této oslavy se spolek chtěl i letos připojit k oslavám slav-
nostněji, ale bohužel postupující epidemie a s ní spojená omezení umožnili letos jen 
komornější připomenutí, takže předseda spolku umístil 28. 10. 2020 k Lípě svobody 
TGM: symbolickou květinu se stužkami v barvě trikolory a ostatní se spojili v myšlen-
kách, nebo online prostředky k improvizovanému zpěvu české hymny. 
 
Přestože letos ochromila celý svět pandemie covidu 19, snažili se členové spolku i 
v rámci vyhlašovaných omezení a nouzových stavů, pokračovat v aktivitách směřují-
cích ve prospěch prostředí a veřejného prostoru, ve kterém žijeme.  
Uklízeli les a veřejné prostory. 
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STROM byl i letos partnerem celonárodní kampaně Ukliďme svět, ukliďme Česko 
2020. Plánovaný jarní úklidový den v sobotu 4.dubna, musel být kvůli koronaviru zru-
šen. 
I přes stále komplikovanou situaci kvůli koronaviru, zahájil spolek podzimní XXI. Ví-
kendovou úklidovou akci, tentokrát ve spolupráci s klánovickou komisí životního pro-
středí. Udržovala se zeleň na klánovické straně nádraží, u autobusové smyčky a podél 
turistické značky na újezdské straně nádraží. 
 
Účastnili se správních řízení, týkajících se životního prostředí, vedených na 
MHMP, Praze 1, Klánovicích, Kolodějích a Praze 21-Újezdě nad lesy. 
 
Zapojovali se a pomáhali při výzvách Arniky, hnutí DUHA, Transparency Internatio-
nal, Frank Bold a dalších kolegů, pečujících o veřejný prostor a přírodu. 
 
Pokračovala spolupráce s Klubem přátel přírody a historie Úval a okolí. 
 
Stezka HOLv klánovickém lese, kterou vytvořili pro Lesy ČR se konečně dočkala 
oplocení středověké studně. 
 
Pomáhali při zalesňování vykácených kůrovcových lokalit. 
Na přelomu října a listopadu se členové spolku připojili k výsadbě 7000 stromů ze ža-
ludů dubů letních a zimních v prostoru Klánovického lesa na místě, které lesníci vytvo-
řili po kůrovcem napadeném porostu smrku. 
Veškeré aktivity spolku jsou dokumentovány na webu: 
https://sites.google.com/a/ujezdskystrom.info/strom/ 
 

Újezd nad Lesy: krajina pro život z. s. 
 
Spolek působí v naší obci již čtvrtým rokem. Má tříčlenný výbor a předsedou je Ing. 
Vladimír Klepetko. Dalšími členy výboru jsou Ing. Jitka Carbolová a Ing. Marcel Marek. 
Sídlí na adrese: Sulovická 217.  Hlavním účelem spolku je ochrana přírody a krajiny a 
ochrana veřejných zájmů v Újezdě nad Lesy a jeho širším okolí.   
 
Jen za letošní rok se mohou pochlubit několika akcemi. Během roku proběhla I. etapa 
revitalizace lesíku na Rohožníku v prostoru za Rákosníčkovým hřištěm s cílem zpří-
stupnit tuto oblast pro rekreaci. Byla provedena výchovná probírka, při které byly od-
straněny poškozené a napadené dřeviny. Konkrétní úprava pozemku byla provedena 
v souladu s doporučením odborníků z magistrátu a bylo dozorována Odborem život-
ního prostředí a dopravy MČ Praha 21.  
Ve čtvrtek 5. března na setkání s občany v místě revitalizace izolační zeleně za sídliš-
těm Rohožník, za přítomnosti vedení MČ Praha 21, představili provedené pročištění 
dlouhodobě neudržované zeleně a plán pokračování ve zbývající části lesíka v případě 
přidělení dotace magistrátem hl. m. Prahy. Účastníci vznášeli návrhy na vytvoření cest 
a odpočinkových míst a ponechání některých ovocných dřevin i jejich dosadbu. 
 
Spolek byl v minulém roce také iniciátorem Petice na podporu varianty přeložky I/12 
v původním návrhu se šesti sjezdy, tj. i se sjezdem na Květnici. Petici podepsalo přes 
tisíc občanů. 
 

https://sites.google.com/a/ujezdskystrom.info/strom/
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Spolek byl spolu s ÚMČ Praha 21 spolupořadatelem letošního „Dne zdravé země“, 
společně se „Dny zdraví“ který byl letos kvůli coronaviru na jaře přeložen na společný 
termín zářijový, 5. – 11. 9. 2020.  
 
Ve čtvrtek 8. října se ve spolupráci s SPCCH uskutečnila beseda k vyprávění paní Ing. 
Jitky Carbolové „Za velkou pětkou do kolébky lidstva“ o Jihoafrické republice. 
 
Z dotací pro rok 2020 přidělila Rada MČ Praha 21 spolku 9 800 Kč. 
 
 

Komunitní spolek ÚJEZD.KOM, z.s. 
 

Je to komunitní spolek, který vznikl na přelomu let 2018 a 2019, hlavně za účelem 
podpory a rozvoje sousedského života v Újezdě nad Lesy, obnovení místních tradic, 
realizace sportovních a volnočasových aktivit. Zakládaly ho čtyři ženy a předsedkyní 
spolku je Ing. Hana Mertová. Spolupracujícím fotografem a grafikem je Pavel Dufek. 
 
Pro tento rok měli připravenu spoustu akcí a aktivit, bohužel pandemie koronaviru je 
nedovolila realizovat v plném rozsahu. V březnu 2020 se měl konat za finanční pod-
pory Magistrátu Hl. města Prahy Sousedský ples. Pár dní před realizací ho museli 
zrušit, vybrané finance z předprodeje vstupenek vrátit a vrátit i poskytnutou dotaci. 
Celý rok 2020 věnovali údržbě a čištění Komunitního plácku Bartoloměj. Díky pod-
poře od Nadace Via uspořádali v červnu veřejnou brigádu a zajistili kontejner na od-
voz odpadu z plácku. Koncem srpna k uctění patrona komunitního plácku sv. Bartolo-
měje, uspořádali komunitní akci jednoduše nazvanou Akce na Bártovi. A v těsném 
závěsu se ještě na začátku září povedl na poslední chvíli zorganizovat „Vítr v šat-
níku“.  
Na komunitním plácku Bartoloměj vysadili maliny, angrešty a lískové keře. Vyseli také 
luční květiny. Snaží se vytvářet zde nejen prostor k setkávání sousedů, ale i pro ko-
munitní zahradničení.  
  
Svoji činnost prezentují na webových stránkách www.ujezdkom.cz, kde je i odkaz na 
Facebook.. 
 

  
Historické kalendárium s koncovkou O 

 
Na tomto místě, věnuji několik řádků zajímavým výročím nebo událostem, které se 
odehrály v Újezdě nebo blízkém okolí a jejich společným jmenovatelem v letošním 
roce (2020) bude nula na konci letopočtu.  
 
1350 – 670 let – V tomto roce je poprvé připomínán újezdský kostel sv. Bartoloměje 
1400 -  620 let – Listina z 10. září 1400 Martin, řečený Rotlev, majitel Újezda a později 
zaniklé vsi Hole uzavírá smírem spor s proboštem zderazského kláštera v Praze o 
pastviny mezi Újezdem a Slavěticemi. 
1720 – 300 let - Ujezd je vyznačen na Müllerově mapě Čech jako Aujest 
1770 -  250 let – Je vydáno Záduší Aujezdského kostela za tento rok. 
1770 – 250 let – Marie Terezie nařídila aby do matrik bylo zapisováno i jméno neman-
želského otce. 

http://www.ujezdkom.cz/
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1810 – 210 let – Byla vytvořena Dvorská komise pro úpravu pozemkové daně. 
1850 -  170 let -  až do tohoto roku patřily Újezd i Koloděje do Kouřimského kraje. 
1870 -  150 let – úřadům bylo nařízeno vést první civilní matriky. 
1880 -  140 let – Nejstarším pomníkem je kamenný pomník s křížem mezi klánovickou 
zastávkou a blatovskou hájovnou 
1880 -  140 let – Na kolodějský hřbitov je zakoupen velký dřevěný kříž, pořízený ze 
sbírky osadníků. 
1890 -  130 let – V tomto roce má Újezd spolu s Blatovem 38 domů a 250 obyvatel. 
1890 -  130 let -  Pravděpodobný rok postavení blatovské zvoničky. 
1910 -  110 let -  31. prosince bylo provedeno všeobecné sčítání lidu. Podle něj bylo 
v Újezdě 71 domů a 289 obyvatel, v Blatově 14 domů a 50 obyvatel a v Kolodějském 
Zálesí 4 domy a 8 obyvatel. 
1930 -   90 let – Byla zakoupena první hasičská stříkačka. 
1930 –  90 let -  Česká pošta zahájila autobusovou dopravu na lince 845 a 845a, která 
jezdila ze Sluštic přes Sibřinu, Koloděje a naši újezdskou křižovatku do Klánovic k teh-
dejší železniční zastávce Jirny-Klánovice. 
1940 -  80 let – Při budování újezdského hřbitova byla nalezena bronzová záušnice ze 
slovanského hradištního období ( 8. – 9. století). 
1950 -  70 let – Na konci roku 1950 má újezdská knihovna 2586 svazků a 307 čtenářů. 
1950 – 70 let – V obci je založeno Jednotné zemědělské družstvo (JZD) ve statku 
bývalého starosty p. Bartoše, který byl násilně vystěhován. 
1960 – 60 let – od tohoto roku slouží naše zdravotní středisko i pro občany Koloděj, 
Sibřiny a Stupic. 
1990 -  30 let – k již zavedeným pečovatelkám přibývá v tomto roce i rozvoz obědů 
starším a invalidním občanům. 
1990 -  30 let – správa z Národního výboru přechází na Městskou část Praha-Újezd 
nad Lesy, spolu se zavedením samosprávných činností. 
1990 -  30 let -  výpravčí ČD Antonín Staněk je zvolen prvním starostou po „sametové 
revoluci“. 
 
 
 
“. 
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